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دلار سیاسی
 یا سیاست دلاری

مهدی منصوری بیدکانی
مدرس اقتصاد دانشگاه آزاد مشهد 

در کتاب های اقتصاد کلان نرخ ارز قیمت یک پول) ارز( بر حسب پول )ارز( دیگر تعریف 
می شود نرخ ارز نشان دهنده ی این است که چند واحد از یک پول ) ارز( را می توان با یک 
واحد از پول دیگر خریداری کرد. به طور مثال هر دلار در مقابل 30000 ریال باشد به این 
 30000R=1$ معنا است که یک دلار قدرت خرید30000 ریال ایران را دارد و می نویسیم
چنانچه نرخ ارز از 30000R=1$ به R270000=1$ تغییر کند در اینصورت دلار تقویت شده 
و قدرت خرید آن در مقابل ریال 900 درصد افزایش یافته است. هنگامی که ارزی قوی تر 
یا ضعیف تر می گردد با وجود نرخ شناور ارز اصطلاحاً می گوییم ارزش اسمی آن ها تقویت 
یا تضعیف شده است و چنانچه نرخ ارز از سوی بانک مرکزی تثبیت شود می گوئیم نرخ ارز 

مجدداً ارزش گذاری شده یا کاهش ارزش داده شده است... صفحه 3
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بایدن ۲۹۰ - ترامپ ۲۱۴

بایدن »رئیس جمهوری منتخب« را به 
بیوگرافی خود اضافه کرد

ــت  ــن ایال ــرال ای ــن اطلاعــات از پنســیلوانیا حاکــی اســت کــه 20 رای الکت تازه تری
از آن بایــدن شــده و او رئیــس جمهــوری منتخــب آمریکاســت. در ایالــت نــوادا هــم 
پیــروزی بایــدن از ســوی خبرگــزاری آسوشــیتدپرس تاییــد شــده و وی امیــد دارد تــا 
بــا کســب »بیــش از 300 رای الکتــرال« راهــی کاخ ســفید شــود. بــا پیــروزی بایــدن، 
»کامــالا هریــس« هــم بــه عنــوان معــاون وی اولیــن زنــی در تاریــخ آمریــکا خواهــد 
ــود کــه بــه ســمت معاونــت رییــس جمهــوری می رســد و ترامــپ هــم تازه تریــن  ب

رییــس جمهــور آمریکاســت کــه تــک دوره ای شــده اســت.
بــا اعــلام خبــر پیــروزی بایــدن وی بــا انتشــار بیانیــه ای اعــلام کــرده اســت: ایــن 
افتخــار بزرگــی اســت کــه شــما مــرا بــه عنــوان ریاســت جمهــوری ایــالات متحــده 
ــکا باشــم  ــد. مــن قــول می دهــم رییــس جمهــور تمــام ملــت آمری انتخــاب کرده ای

چــه بــه مــن رای داده باشــید یــا نــه.
در پــی پیــروزی بایــدن وی عنــوان »رئیــس جمهــوری منتخــب« را بــه بیوگرافــی 

خــود در اکانــت توییتــر اضافــه کــرده اســت.
ــان  ــام رســمی در جه ــن مق ــادا اولی ــر کان ــرودو، نخســت وزی ــتین ت ــن جاس همچنی
ــس  ــی، ریی ــی پلوس ــت. نانس ــک گف ــه وی تبری ــدن را ب ــروزی بای ــه پی ــت ک اس
مجلــس نماینــدگان آمریــکا هــم انتخابــات بایــدن را »طلــوع یــک روز امیــد جدیــد 

ــده اســت. ــکا« خوان ــرای آمری ب
ــه  ــکا ب ــف آمری ــهرهای مختل ــدن در ش ــداران بای ــان و طرف ــال حامی ــن ح در همی

خیابان هــا آمده انــد و بــه جشــن و پایکوبــی پرداخته انــد.
بــاراک اوبامــا، رئیــس جمهــوری پیشــین آمریــکا هــم بــا تبریــک پیــروزی ایــن یــار 
ــس  ــن رئی ــه ای ــا ب ــکا خواســت ت ــردم آمری ــودش، از م ــابق خ ــاون س ــن و مع دیری
جمهــوری منتخــب فرصــت بدهنــد. او در پیامــی توییتــری نوشــت: بســیار مفتخــرم 
ــل  ــی، جی ــوی اول آت ــدن و بان ــو بای ــان، ج ــی خودم ــوری آت ــس جمه ــه رئی ــه ب ک
بایــدن تبریــک بگویــم. میدانــم کــه او ایــن کار را بــا نــگاه بــه بهتریــن منافــع تــک 
ــته  ــه نداش ــد، چ ــته باش ــا را داش ــه او رای آنه ــد، چ ــام میده ــا انج ــک آمریکاییه ت

باشــد. بنابرایــن مــن از همــه آمریکاییهــا میخواهــم تــا بــه او فرصــت دهنــد و از او 
حمایــت کننــد.

هیــلاری کلینتــون هــم کــه در انتخابــات 201۶ رقابــت را بــه ترامــپ واگــذار کــرده 
ــه ایــن پیــروزی اظهــار کــرد: رای دهنــدگان حرفشــان را زدنــد  بــود، در واکنــش ب
ــس  ــاون رئی ــور و مع ــس جمه ــوان رئی ــه عن ــس را ب ــالا هری ــدن و کام ــو بای و  ج
ــل  ــپ و فص ــکار ترام ــی، ان ــت تاریخ ــک فرص ــن ی ــد. ای ــاب کردن ــوری انتخ جمه
جدیــدی در آمریکاســت. از همــه بابــت کمــک بــه وقــوع ایــن اتفــاق تشــکر میکنــم. 

بــا هــم رو بــه جلــو.
ــش را زد و دموکراســی  ــکا حرف ــته اســت: آمری ــر نوش ــم در توییت ــون ه ــل کلینت بی
ــه  ــده شــد. حــالا مــا رییــس جمهــور و معــاون رییــس جمهــوری داریــم کــه ب برن
همــه  کشــور خدمــت خواهنــد کــرد و مــردم را گــرد هــم خواهنــد آورد. تبریــک بــه 

ــروزی. ــن لحظــات پی ــرای ای ــدن و هریــس ب بای
ــدن در  ــروزی بای ــا اســتقبال از پی ــور خارجــه آلمــان هــم ب ــر ام هایکــو مــاس، وزی
ــا دولــت بعــدی ایــالات متحــده  توییتــی نوشــت: مــا مشــتاقانه منتظــر همــکاری ب
ــد دو  ــبات جدی ــاز مناس ــرای آغ ــود ب ــای خ ــم در همکاری ه ــا می خواهی ــتیم. م هس

ســوی آتلانتیــک و یــک معاملــه جدیــد ســرمایه گــذاری کنیــم.
و جالــب اینجاســت کــه بوریــس جانســون، نخســت وزیر انگلیــس هــم یــار ترامــپ 
محســوب می شــد، در پیامــی بــا تبریــک پیــروزی جــو بایــدن در رقابــت کاخ ســفید 

گفــت او مشــتاق همــکاری نزدیــک در کنــار یکدیگــر اســت.
امانوئــل ماکــرون، رئیــس جمهــوری فرانســه هــم کــه دل خوشــی از ترامپ نداشــت، 
ــی  ــات سیاس ــه اختلاف ــت. وی ک ــک گف ــات را تبری ــدن در انتخاب ــو بای ــروزی ج پی
بســیاری بــا ترامــپ داشــت، در پیامــی توییتــری نوشــت کــه آنهــا کارهــای زیــادی 

ــد. ــا چالش هــا دارن ــرای انجــام دادن در کنــار یکدیگــر بــرای مقابلــه ب ب
ــام توییتــری ماکــرون همچنیــن آمــده اســت: آمریکایی هــا رئیــس جمهــوری  در پی
ــر  ــه ب ــرای غلب ــس! ب ــالا هری ــدن و کام ــو بای ــد. ج ــاب کردن ــان را انتخ خودش
ــم! ــم کار کنی ــار ه ــد در کن ــت. بیایی ــادی لازم اس ــای زی ــروز کاره ــای ام چالش ه
ــد ترامــپ  ــا دونال ــودی ب ــط تنش آل ــگلا مــرکل، صدراعظــم آلمــان هــم کــه رواب آن
ــا تبریــک بابــت پیــروزی بایــدن گفــت، از همــکاری در کنــار او خشــنود  داشــت، ب

خواهــد شــد.
صدراعظــم آلمــان همچنیــن گفــت: چنانچــه مــا بخواهیــم بــه چالش هــای بــزرگ 
دوران خودمــان غلبــه کنیــم، دوســتی ترانــس آتلانتیــک )آمریــکا و اروپــا( مــا غیــر 

قابــل جایگزینــی اســت.
ینــس اســتولتنبرگ، دبیــرکل ســازمان پیمــان آتلانتیــک شــمالی )ناتــو( کــه 
ســازمانش همــواره مــورد تهدیــد ترامــپ قــرار می گرفــت، در پیــام تبریکــی خطــاب 
ــد ائتــلاف ماســت. مشــتاق  ــدن حامــی قدرتمن ــم جــو بای ــدن گفــت: می دان ــه بای ب

ــک هســتیم. ــکاری نزدی هم
در پیــام اســتولتنبرگ آمــده اســت: رهبــری آمریــکا و یــک ناتــوی قدرتمنــد بــرای 
غلبــه بــر یــک روســیه و چیــن قاطع تــر و تعامــل بــا چالشــهایی هماننــد تروریســم 
بین المللــی، تهدیــدات ســایبری و موشــکی اهمیــت دارد. آمــاده همــکاری بــا دولــت 

جدیــد بــرای تقویــت بیشــتر پیونــد میــان آمریــکا شــمالی و اروپــا هســتیم.
در همیــن حــال حــالا بــه دنبــال اعــلام پیــروزی بایــدن تیــم حقوقــی ترامــپ بــه 
دنبــال بــا طــرح شــکایات در دادگاه اســت. تیــم او تاکیــد دارد کــه دسترســی بــرای 

نظــارت از زمــان آغــاز و حیــن شــمارش آرا فراهــم نبــوده اســت.
نامزدهای انتخابات تاکنون به صورت زیر ایالت ها را از آن خود کرده اند:

ترامــپ: کنتاکــی )رای الکتــرال 8(، اوکلاهامــا )7(، تنســی )11(، وســت ویرجینیــا )5(، 
ــا  ــی )9(، ایندیان ــای جنوب ــا )9(، کارولین ــی پی )۶(، آلابام ــزاس )۶(، می سی س آرکان
ــا )8(،  ــمالی )3(، لوئیزیان ــای ش ــی )3(، داکوت ــای جنوب ــگ )3(، داکوت )11(، وایومین
نبراســکا )۴(، کانــزاس)۶(، میســوری )10(، آیداهــو )۴(، یوتــا)۶(، اوهایــو )18(، مونتانــا 

)3(، آیــووا )۶(، فلوریــدا )29(، تگــزاس)38(، میــن )1(
ــد )10(، نیوجرســی )1۴(، ماساچوســت )11(، واشــنگتن  ــت )3(، مریلن ــدن: ورمون بای
دی ســی )3(، دلاور )3(، ویرجینیــا )13(، ایلینــوی )20(، کنتیکــت )7(، رودآیلنــد )۴(، 
نیویــورک )29(، نیومکزیکــو )5(، کلــورادو )9( نیوهمپشــایر )۴( ایالــت واشــنگتن )12(، 
ــن )3(،  ــکا )1(، می ــوتا)10(، نبراس ــی )۴(، مینه س ــا )55(، هاوای اورگان )7(، کالیفرنی

ــوادا )۶( ــا )11(، ویسکانســین )10( ، میشــیگان )1۶(، پنســیلوانیا)20(، ن آریزون
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نفس گیر دو کاندیدای 
ریاســت  انتخابــات 
 2020 جمهــوری 
آنچه  شــاید  آمریــکا 
از اصــل رقابت  بیشــتر 
ترامــپ و بایــدن توجه 
رسانه ها و افکار عمومی 
را به خود جلب کرد، رفتار 
رئیس  از عــرف  خــارج 
جمهــور آمریــکا پس از 
اشــتباه از آب درآمدن محاسبات وی و بالا 
رفتن احتمال پیروزی رقیب دموکراتش بود. 
رفتاری کــه باعث برخــی نگرانی ها درباره 
آمریکا شــد.  در  بحران های پســاانتخاباتی 
اظهارات دونالد ترامپ در به چالش کشــیدن 
روند انتخابات آمریکا این پرســش ها را پیش 
می کشــد کــه آیــا این ســاختار مســتعد 
بحران هــای  و  سیاســی  خشــونت های 
پساانتخاباتی است؟ چرا علیرغم شکاف های 
قومی، نــژادی و فرهنگی که از قبل بوده در 
ایــن دوره نگرانی هــا بابت وقــوع بحران 
پســاانتخاباتی در آمریکا زیاد شــده است؟ 
اصولا هنر کمپین های انتخاباتی در این است 
که مسائل روزمره و عادی را مقداری هیجانی 
و احساسی جلوه می دهند. اصطلاحا می گوییم 
برانگیختگی  برانگیختگــی؛  یعنــی  کمپین 
احساسات مردم. مردم در فضای انتخابات که 
قرار می گیرنــد، همانگونه کــه خود ما هم 
تجربه کردیم، احساس می کنند اگر انتخابات 
را ببازند همه چیز تمام شده است و اگر آن را 
ببرند همه چیز گل و بلبل می شــود. در حال 
حاضر در ایران هــم برخی فکر می کنند اگر 
بایدن بیاید همه چیز ارزان می شــود و برخی 

هم فکر می کنند با انتخاب مجدد ترامپ همه 
اختلافات میان تهران و واشــنگتن با مذاکره 
ای برق آســا حل می شود. واقعیت این است 
که هنر کمپین های انتخاباتی در این است که 
فضا را برانگیخته کنند تــا رای دهنده برای 
رفتن پای صندوق رای انگیزه داشــته باشد. 
این شــکاف های فرهنگی، قومی و نژادی در 
آمریکا شــکاف های جدیدی نیست و پیش از 
این هم بــوده، اما از ســال 201۶ فردی در 
آمریــکا پیدا شــده کــه این شــکاف ها را 

بزرگنمایی و تحریــک می کند. در مناظرات 
انتخاباتی می گوید طرفداران من بنشــینند و 
آماده باشــند. تا حــالا چنیــن چیز هایی در 
کمپین های انتخاباتی نبــوده ترامپ خارج از 
قاعده رایج و سیاســت در آمریکا عمل کرده 
اســت. به هرحال کسانی که صحنه سیاست 
آمریکا را تحلیل می کنند نگران این هســتند 
که مبادا ترامپ بخواهد حرکتی خارج از قاعده 
مرسوم انجام بدهد. اما واقعیت این است که 
نظام سیاسی آمریکا تا الان نشان داده است 
حاکمیت قانون در آن به قدری قوی شده که 
این شــکاف ها را به شــکل مســالمت آمیز 

مدیریت کند و امکان جا به جایی مســالمت 
آمیز قدرت از طریق انتخابات را تضمین کند. 
بعضی در ایــران می گویند اگــر موضوع به 
دیوان عالــی برود ترامپ برنده اســت، ولی 
چنین چیزی نیســت. به هر حال دیوان عالی 
همان قــوه قضائیه در آمریکاســت. قضات 
دیوان عالــی عموما افرادی هســتند که به 
صورت مادام العمر انتخاب می شوند و افرادی 
معتبر و غیرسیاســی هستند. این طور نیست 

که ناگهــان بیایند یک میلیون رای را به نفع 
ترامپ باطل کنند. چنیــن چیزی با توجه به 
حاکمیــت قانــون در آمریکا بعیــد به نظر 
می رســد. اســتراتژی که ترامــپ مبنی بر 
بازشمارش آرا در پیش گرفته نمی تواند راه به 
جایی ببرد. به هر حال در آمریکا به داور این 
اختلافات اعتماد دارند. در آنجا داور سیاســی 
قوه قضائیه اســت. وقتی در جامعه نسبت به 
اســتقلال قوه قضائیه و بی طرفی آن اعتماد 
داشته باشــند مردم عموما دعوای خود را به 
قوه قضائیــه می برند. این رویه ای بوده که تا 
حــالا در آمریکا وجود داشــته اســت. مثلا 

موضوعــی مثــل ســقط جنیــن در آمریکا 
موضوعی بســیار حساس اســت یا آموزش 
نظریه تکامــل داروین در مدارس آمریکا 20 
ســال اســت از موضوعات بحث برانگیز در 
آمریکاســت. بار ها سر آن دعوا شده، اما تا به 
حال به خشــونت کشیده نشــده است. برای 
اینکــه آنجا قاعده بازی این اســت که »اگر 
اختلافــی دارید از طریق مراجعــه به دادگاه 
حلش کنید.« ایالتی در آمریکا یک بار تدریس 
نظریــه دارویــن را مجــاز اعلام کــرد، اما 

مذهبی هــا و کاتولیک هــا شــکایت کردند. 
دادگاه رای داد که اســتدلال این ها درست 
اســت. این کــه ترامپ شــکایت بکند این 
شکایت باید مســتدل باشد. حقوق مبتنی بر 
استدلال است. اینکه یک نفر بیاید بگوید من 
نمی دانم این رای ها از کجا آمده است، این از 
ناآگاهی او نســبت به روند انتخابات حکایت 
دارد. مگر می شــود رای دهنده ای که قبل از 
انتخابات، اطلاعاتش را ثبت کرده؛ عنوان و 
مشــخصاتش موجود است بعد یک نفر بیاید 
ادعا کند در صندوق 20 هزار رای اضافه شده 
است. قطعا اینطور نیســت. این دعوایی که 

ترامپ به راه انداخته است باید مستدل باشد، 
وکلایی که می گیرد باید اســتدلال کنند که 
انتخابات چرا از نظر آن ها مخدوش اســت. 
افراد برای ما در سیاست مهم هستند. اینکه 
چه کســی بیاید و چه کســی برود. این طور 
نیســت که فرقی با هم نداشته باشند و برای 
ما مهم نباشد. ترامپ کار هایی کرده است که 
خرق عادت بوده و در آمریکا تا به حال سابقه 
نداشته اســت؛ بنابراین بخش هایی از جامعه 
آمریــکا را که تــا حالا احســاس می کردند 
نمایندگانی در حاکمیــت ندارند، فعال کرده 
اســت؛ گرو های تندرویی که در آمریکا جزو 
نیرو های حاشیه نشــین بودند؛ نیرو هایی که 
اساسا ســهمی در سیاســت نداشتند، همین 
گرو هــا به واســطه عملکرد ترامــپ امروز 
احساس می کنند که فضای مناسبی دارند که 
خودی نشــان بدهند و وارد فضای سیاست 
بشــوند. سرکار آمدن ترامپ آن ها را امیدوار 
کرده اســت که می توانند صدایی در سیاست 
داشته باشــند. ولی این فضای برانگیختگی 
ناشــی از انتخابات و حضــور ترامپ تا الان 
نتوانسته بر فضای حاکمیت قانون و رویه های 
از قبل موجود غلبه کند و خود را به سیاست 
آمریــکا تحمیل کند. بدون شــک نهاد های 
قانونــی و نظامی آمریکا این خشــونت های 
محدود را مهار خواهند کرد. کما اینکه از روز 
)1۴ آبــان مــاه( دادگاه ها حکــم دادند که 
نیرو هــای پلیس فــدرال حق دارنــد، وارد 
حوزه های شمارش آرا شــوند. این در حالی 
اســت کــه در آمریــکا ورود نظامیــان به 
حوزه های انتخاباتی ممنوع بوده اســت، ولی 
دادگاه ها حکم دادند که این بار در حوزه های 
شــمارش آرا، پلیس فدرال مســتقر شود تا 

بتوانند شرایط را کنترل کنند.

بینالملل

به چالش کشیدن روند انتخابات توسط ترامپ این پرسش ها را پیش 
می کشد که آیا این ساختار مستعد خشونت های سیاسی و بحران های پسا 
انتخاباتی است؟ چرا علیرغم شکاف های قومی، نژادی وفرهنگی که از قبل 

بوده در این دوره نگرانی ها بابت وقوع بحران پساانتخاباتی در آمریکا 
زیاد شده است؟

,,

ظریف: آمریکا حق نداشت از برجام خارج شود
وزیــر امور خارجه کشــورمان در پی ســفرش بــه ونزوئلا در 
گفت وگویی ضمن اشــاره به جوانب مختلــف همکاری ایران و 
ونزوئلا، موضع کشورمان درباره مسائل مختلف از جمله انتخابات 

آمریکا و بازگشت احتمالی این کشور به برجام را بیان کرد.
به گزارش شــبکه تله ســور، محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
کشورمان درباره سفر اخیرش به ونزئلا و روابط دوجانبه تهران-

کاراکاس گفت: ما روابط بســیار خوبــی با ونزئلا داریم. با رئیس 
جمهور مادورو که مــن را صمیمانه پذیرفت، گفت وگویی درباره 
ارتقای بیشــتر روابط دوجانبه  در زمینه انرژی، علم و فناوری و 
کووید-19 داشــتیم که هم ونزوئلا و هم ایران پیش رفت قابل 

توجهی در آن داشته اند.
ایســنا نوشت: ظریف در پاســخ به این سوال که وضعیت شیوع 
بیماری همه گیر کرونا در ایران چگونه است، گفت: به دلیل تاثیر 
بزرگی که اخیرا بر جمعیت گذاشــته است، خیلی خوب نیست اما 
اجرای فاصله گذاری های اجتماعی و رعایت پروتکل های بهداشتی 
در ایران نظارت می شــود و ما پیش رفــت خوبی در زمینه تولید 

واکسن و داروی موثر این بیماری داشته ایم.
او همچنیــن مطرح کرد که با نیکولاس مــادورو، رئیس جمهور 
ونزوئلا درباره »وضعیت بین المللی و لزوم اتحاد کشورهای تحت 
فشــار آمریکا و پافشاری آن ها بر پایبندی به قوانین بین المللی و 
منشور سازمان ملل و همکاری با یکدیگر برای شکست دادن این 

تحریم های غیرقانونی« گفت وگو کرده است.
وزیر امور خارجه کشــورمان درباره توسعه همکاری های ایران و 
ونزوئــلا در زمینه انرژی  با توجه بــه تهدیدهای دولت آمریکا و 
این که آیا این همکاری ها پیشروی خواهند کرد، گفت: البته که 
پیشروی خواهد کرد. ما چهل سال است که این نوع اعمال فشار 
آمریکا را دوام آورده ایم و اگر قرار بود تسلیم شویم، مدت ها پیش 

این کار را می کردیم.
ظریــف درباره اظهارات اخیر الیوت آبرامز نماینده ویژه آمریکا در 
امور ایران درباره همکاری های دوجانبه تهران-کاراکاس مبنی بر 
این که فروش موشک های دوربرد ایران به ونزوئلا برای آمریکا 
قابل قبول نیست و در پاسخ یه این که آیا دولت ونزوئلا از ایران 
تســلیحات می خریده اســت و تهدید  آمریکا در این زمینه برای 
ایران و ونزوئلا چه خواهد بود، گفت: همکاری دفاعی برای ایران 
و ونزوئلا کاملا قانونی است. آمریکا سعی کرد در شورای امنیت 
مانع آن شود اما شکست خورد ، به همین دلیل است به استراتژی 
قدیمی اش که تهدید کشــورها و زورگویی به آن هاست متوسل 
می شود. ایران و ونزوئلا اجازه متحمل شدن این زورگویی توسط 
آمریکا را به خود نداده اند و این ادامه خواهد داشــت. همکاری ما 
کاملا قانونی است. ما به همکاری با ونزوئلا حتی در زمینه دفاعی 
ادامه خواهیم داد. ما بر این باوریم که این حق ونزوئلاست از هر 
کجا که می خواهند تجهیزات نظامی تهیه کند اما آن چه ونزوئلا 
نیــاز دارد و آن چه ایران می تواند ارائه کند، چیزی اســت که در 
بخش های دفاعی مان مورد مذاکره قرار خواهد گرفت. این یکی 
از موضوعات روابــط دوجانبه ما خواهد بود و فکر می کنم که به 

آمریکا هیچ ارتباطی ندارد.
وزیر امور خارجه کشــورمان در پاسخ به این سوال که آیا ایران از 
تحریم های جدید واشنگتن ترسی ندراد، گفت: اساسا طبق همان 

چیزی که رابرت اوبراین مشــاور امنیت ملی کاخ سفید به رئیس 
جمهور ترامپ گفت، دیگر تحریمی برای آمریکا باقی نمانده است 
که بر ایران اعمال کند، بنابراین کاری کرده اند که تحریم هایشان 

ته کشیده است.
او درباره موضع ایران درباره نتیجه انتخابات آمریکا و این که آیا بر 
سر کار بودن دموکرات ها یا جمهوری خواهان در کاخ سفید تفاوتی 
دارد، گفت: هنوز نمی دانیم که چه کسی پس از این انتخابت پیروز 
خوهد شــد، اما معلوم اســت که تفاوتی میان این دو مورد وجود 
دارد، خصوصا در دوران دولــت ترامپ که حتی اختلافاتی میان 
خود جمهوری خواهان نیز وجود داشــت و دیپلماسی ای که دولت 
ترامپ در پیش گرفت، اگرچه دیپلماسی زیادی هم از آن ندیدیم، 
بر اساس تهدیدهای شخص او و وزیر امور خارجه اش بود. بنابراین 
تفاوت هایی وجود خواهد داشــت اما چیــزی که برای ما اهمیت 
دارد لحن و کلمات نیســت بلکه عملکردهاست. آمریکا فعالیتی 
غیرقانونی علیه ایران داشته اســت به دلیل این که به اقتصاد و 
مردم ما لطمه زد و اگر می خواهد وضعیت تغییر کند، باید رویه اش 

را تغییر دهد.
رئیس دســتگاه  دیپلماســی ایران درباره این کــه آیا امیدی به 
بازگشــت آمریکا به توافق هسته ای که این کشور در سال 2018 
از آن خارج شــد، دارد یا نه، توضیح داد: توافق هسته ای یک در 
چرخان نیســت. آمریکا تصمیم گرفت که از آن توافق خارج شود 
و حالا باید یک صندلی پشــت میز مذاکره ی این توافق به دست 
بیاورد. نکته این اســت که آمریکا حق نداشت از این توافق خارج 
شــود چراکه این توافق یک توافق دوجانبه میان ایران و آمریکا 
نبود و یک قطعنامه شــورای امنیت است. اگر آمریکا می خواست 
از تعهــدات این توافــق رهایی یابد، باید از ســازمان ملل خارج 
می شــد، نه فقط از یک توافق.ظریف درباره پایان یافتن تحریم 
تســلیحاتی ایران و شکست آمریکا در تلاش برای تمدید آن در 
شورای امنیت گفت: ما آمریکا را سه بار در شورای امنیت در سه 
ماه  گذشته شکست دادیم و این نشان می دهد که چقدر سیاست 
فشار حداکثری آمریکا و زورگویی آن در جامعه بین المللی به انزوا 
کشانده شده است. این یک پیروزی برای ایران نیست اما پیروزی 
قوانین بین المللی، منشور ســازمان ملل و قطعنامه های شورای 
امنیت سازمان ملل بود.او در ادامه این گفت وگو درباره اقدام تقابلی 
ایران در برابر آمریکا در پی اقدام دولت این کشــور در به شهادت 
رساندن سردار شهید قاسم سلیمانی، گفت: ما با هدف قرار دادن 
پایگاهی که این عملیات تروریســتی در آن علیه سردار سلیمانی 
انجام شده بود، حمله درخوری علیه یک عملیات تروریستی انجام 
دادیم اما واقعیت ماجرا این اســت که آمریــکا جنایتی بزرگ را 
مرتکب شد؛ پیامدهای آن جنایت بزرگ به ویژه پیامدهای جمعی 
آن و تاثیرش بر احساســات مردم ایران و عراق همان طور که در 
مراسم های تشییع سردار سلیمانی دیدید، در پی آمریکا خواهد بود. 
یکی از پیامدهایش این بود که پارلمان عراق از آمریکا خواســت 
این کشور را ترک کند و من فکر می کنم این بهای نهایی آمریکا 
است که برای ماجراجویی، خصومت و تروریسمش در عراق علیه 

سردار سلیمانی می پردازد.
ظریف در پاســخ به این سوال که نظرش درباره خروج نیروهای 
آمریکایــی از خاورمیانه و وعده های دولــت ترامپ درباره عملی 

کردن این موضوع چیست، گفت: بیشتر آن تبلیغات است و خود 
رئیس جمهور آمریکا گفته است در مناطقی که حضور دارند فقط 
برای حفاظت از نفت است نه حفاظت از مردم آن مناطق یا منافع 
آمریکا. آن ها در ســوریه فقط برای حفاظت از میدان های نفتی 
حضور دارند که از آن بهره می برند و این به تاراج بردن ثروت مردم 
سوریه اســت. آن ها حق قانونی حضور در آن جا را ندارند و هیچ 

وقت از آن ها درخواست نشده است نیروهایی به سوریه بفرستند.
او در ادامه درباره  این که آیا طرح صلح ارائه شــده توسط حسن 
روحانی در ســازمان ملل در سال 2019 با توجه به عادی سازی 
اخیر روابط برخی کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی و روابط 
عربســتان ســعودی با آمریکا و همچنین باقی ماندن نیروهای 
نظامی آمریکا در خاورمیانه، طرحی کارآمد خواهد بود، توضیح داد: 
سیاست هایی که به آن ها اشاره کردید سیاست های غلط و آسیب زا 
هستند که به منطقه و هدف فلسطینی ها و اول از همه و بیشتر از 
همه به جمعیت کشورهایی که به آن ها اشاره کردید، آسیب می زند 
اما واقعیت این ماجرا این است که شما همسایه های تان را انتخاب 
نمی کنید. این کشورها در جنوب خلیج فارس همسایه ما هستند و 
ما سیاست حفظ روابط دوستانه با همسایگانمان را داریم. بنابراین، 
پیشنهاد روی میز است و اگر شما انتخاب کنید که این پیشنهاد را 
بپذیرید، استقبال می شود. ملزوماتی در تمامی جوانب وجود دارد. 
ما آماده عمل کردن به ســهم خودمان هستیم و انتظار داریم که 

آن ها نیز سهم خودشان را عملی کنند.
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین درباره اظهارات اخیر رئیس 
جمهور فرانســه درباره تروریسم اسلامی گرایانه و حملات انجام 
شده در فرانســه و دیگر کشورهای اروپایی و اینکه اتحادیه اروپا 
چگونه با این حملات مواجه می شــود، گفت: اسلام ارتباطی به 
تروریســم ندارد و مفهوم تروریسم اســلام گرایانه یک صورت 
سازی است و شایســته رئیس جمهور یک کشور متمدن نیست 
که از عنوانی جعلی استفاده کند ولی ما تروریسم و افراط گرایی را 
محکوم می کنیم. اما فراموش نکنید که این افراط گراهایی که این 
عملیات های تروریستی را انجام می دهند توسط متحدان آمریکا و 
غرب در منطقه، از جمله طرف عربستان سعودی حمایت می شوند. 
ایدئولوژی ای که آن ها به کار می گیرند، توسط عربستان سعودی 
برای مدتی طولانی پیش برده شــده اســت. این که مسلمانان 
به خاطــر آن چه متحدان غرب انجام می دهند، محکوم شــوند، 
ریاکارانه است. من باور دارم که بی حرمتی به ارزش ها یک عمل 
خشونت آمیز است و توجیهی برای واکنشی خشونت بار نیست اما 
نباید فراموش کنیم که روی عمل خشونت آمیز از طریق بی حرمتی 

و توهین با تمام 1.9 میلیارد جمعیت جامعه مسلمانان است.
ظریف درباره این که آیا موضع فرانســه درباره آن چه آزادی بیان 
می خواند، درســت است، تشریح کرد: معلوم است که آزادی بیان 
خواندن حمله به دیگران وقتــی که حتی اجازه نمی دهید برخی 
موضوعات به طور علنی مــورد بحث قرار بگیرند و وقتی که به 
مسلمانان اجازه داده نشود در مدرسه های فرانسه حجاب اسلامی 

داشته باشند، ریاکارانه است. چرا اجازه این را نمی دهید؟ 
وزیر امور خارجه کشــورمان علاوه بر ایــن، درباره دیدگاه ایران 
درباره درگیری های جمهوری آذربایجان و ارمنســتان در منطقه 
قره باغ و این کــه این موضوع چه تاثیری بر ثبــات ایران دارد، 

اظهــار کرد: این اتفاق در مرزهای ما در حال رخ دادن اســت. ما 
به وضوح گفته ایم که اشــغال قلمرو]یک کشور[ مجاز نیست و 
تغییر در مرزهای بین المللی ناپذیرفتنی اســت. مناطقی از قلمرو 
آذربایجان که اشغال شده اند، باید خالی شده و آزاد شوند. در عین 
حال ما اول درباره خسارت های انسانی و خسارت های وارد شونده 
به  غیرنظامیان نگران هســتیم. همچنین درباره ورود تشکیلات 
افراط گرایان به محل وقوع درگیری و عمل به عنوان هیئت های 
اعزامی در میدان جنگ نگران هستیم و این تهدیدی نه تنها برای 
ایران بلکه برای تمام صلح و ثبات منطقه است. بنابراین، ما باور 
داریم که این جنگ باید پایان یابد. اشغال نیز باید خاتمه پیدا کند.
ظریــف راجع به این که آیا ایران تمایــل به میانجیگری در این 
مناقشــه را دارد، بیان کــرد: من از معاونم خواســتم که هم به 
آذربایجان و هم به ارمنســتان و به روســیه و ترکیه برود و طرح 
پیشــنهادی ما بــرای میانجیگری را ارائه کند. پیشــنهاد ما که 
پیشنهادی نسبتا مفصل درباره آن چه است که باید انجام بگیرد، 
روی میز است و از طرف این دو کشور و همسایگانشان ترکیه و 

روسیه در حال بررسی است و منتظر پاسخ شان هستیم.
او دربــاره این که موضع دولت ایران دربــاره چندجانبه گرایی و 
وضعیت جدید ژئوپولیتکی با توجه به وقایع اخیر جهانی چیست، 
توضیح داد: ما باور داریم که نظام نوین جهانی هنوز شکل نگرفته 
است اما مطمئنا یک جهان تک قطبی و حتما یک جهان غربی 
نخواهد بود. عوامل موجود در جامعه جهانی گســترده تر از جامعه 
کشورها هســتند. افراد، گروه ها، عاملان غیر دولتی و انجمن ها 
عاملانی در جامعه جهانی شده اند و منتظر خواهیم بود تا ببنیم این 

نظام نوین جهانی چگونه پیش می رود.
وزیر امور خارجه کشورمان دیدگاهش درباره عملکرد سازمان هایی 
با کارکرد چندجانبه از جمله سازمان ملل و شورای امنیت آن بیان 
کرده وگفت: من باور دارم برای سازمان های بین المللی بسیار مهم 
اســت که واقعا چندجانبه گرایی را در پیش بگیرند و تحت تاثیر 
سیاست های کشوری یک جانبه گرا قرار نگیرند. متاسفانه آمریکا 
تاثیری مخرب در بسیاری از سازمان های بین المللی دارد و این در 
حالی است که سیاست آمریکا تنها بهره کشی از این سازمان ها در 
راســتای منافعش است. اخیرا شاهد این بودیم که آمریکا چگونه 
سعی کرد از شورای امنیت به روشی عجیب برای پیش برد منافع 
غیرقانونی اش در برابر ایران سوء استفاده کند و چگونه 13 عضو 
شورای امنیت مانع آن شدند. بنابراین، این ها واقعیت ها هستند و 
دبیرخانه های این سازمان های بین المللی باید مراقب باشند که از 

مورد سوء استفاده قرار گرفتن توسط آمریکا دوری کنند.
ظریف درباره روابط دوجانبه بــا کوبا گفت: ما از زمان انقلابمان 
روابط خوبی با کوبا داشــته ایم. هر دو سیاســت های غیرقانونی 
آمریکا را متحمل شــده ایم. روابط دوجانبه نزدیکی را در بسیاری 
از زمینه های همکاری از جمله علم و فناوری، فناوری زیســتی و 

انرژی و زمینه های دیگر ایجاد کرده ایم. 
او با اشاره به ســفر آتی اش به بولیوی در مراسم تحلیف لوئیس 
آرسه رئیس جمهور جدید این کشور، درباره روابط دوجانبه بولیوی 
و ایران گفت: ما روابط بســیار خوبی با اوا مورالس رئیس جمهور 
پیشــین بولیوی داشتیم و به داشتن روابطی خوب با دولت جدید 

بولیوی امیدواریم.
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بی گره بافی، هیروشیمای صنعت فرش
هنر هر جامعه ریشــه در آداب و رسوم و ســنن آن جامعه دارد که با گذر زمان به 
کمال می رسد. ذوق و اوج هنر ایرانی، قالی بافی است که این  روزها شاهد معضلی 

بزرگ به نام بی گره بافی در این صنعت کهن هستیم.
ایسنا نوشت: محمدفرزین فرشچی، کارشــناس حوزه فرش دستبافت، در توضیح 
معضل بزرگ بی گره بافی فرش اظهار کرد: بی گره بافی فاجعه ای است که به  شدت 
صنعت فرش ایران را تهدیــد می کند. در جهان لفظ فاجعه غالبا برای موضوعاتی 
همچون جنگ  جهانــی اول و دوم، انفجار اتمی در هیروشــیما و ناکازاکی به کار 
می رود. این فجایع ساختار جامعه بشری را به هم ریخته و شاید این معضل را نیز 
بتوان فاجعه ای در کارنامه فرش ایران دانست زیرا این موضوع نیز عمق و ساختار 

فرش ایران را نشانه گرفته  است.
وی افزود: در گذشــته تقلب هایی مانند گره جفتی، استفاده از رنگ های مصنوعی 
و رنگ های کرومی و آنیلینی و اســتفاده از پشــم های دباغی شــده داشتیم اما در 
این موارد ســاختار فرش همچنان وجود داشــته و حفظ می شده اما در خصوص 
بی گره بافی قضیه متفاوت اســت و در صورت ادامه  داشتن این اتفاق، آینده فرش 

ایران رو به  نابودی خواهد رفت.
فرشــچی در خصوص تکرار حادثه بی گره بافی گفت: ما شاهد رخ دادن این مساله 
در گذشــته در تاریخ فــرش ایران بوده ایم و حدود 70 ســال پیش، این اتفاق در 
فرش کرمان رخ داد. شرکت هایی که در استان کرمان فرش های دستبافت ایرانی 
می بافتند و با نام فرش کرمان برای بندر هامبورگ و آلمان ارسال می کردند، برای 
افزایش قدرت سفارش پذیری خود، این نوع بافت را در کرمان رواج دادند تا بتوانند 

برای مثال در طول دو سال، دو تا 3000 متر فرش دستبافت کرمان آماده  کنند.
این کارشــناس حوزه فرش دستبافت بیان  کرد: کشــور آلمان برای فروش فرش  
دســتبافت ایران مانند میدان بار بود و 80 درصد فرش های دستبافت صادراتی از 
تمام شهرهای ایران به کشــور آلمان صادر می شد تا از طریق این کشور به تمام 

جهان برسد.
وی ادامه داد: این اتفاق حدود 10 تا 15 ســال ادامه داشــت و همین مدت کافی 
بود تا فرش های نفیس کرمان نیز در آینده زیر سوال برود. کرمان بافندگان بسیار 
اصیلی داشــت و در بین پنج شهر تولیدکننده با اصالت فرش دستبافت بود اما این 
اتفاق باعث شــد تا به محض آمدن نام فرش کرمان، بــه  نظر آید که این فرش 

بی گره است.
فرشچی با اشاره به لزوم پیگیری این مشکل تصریح کرد: متاسفانه در حال حاضر 
این موضوع در شهرها و استان های زیادی رواج دارد و اگر جلوی رخداد این اتفاق 
را در استان خراسان  رضوی نگیریم، چندین سال بعد این اتفاق برای فرش استان 
نیز رخ خواهد داد. وارد شــدن به این موضوع و تحلیل و بررســی این معضل در 
اســتان، حرکتی شجاعانه است که باید پیگیری ها ادامه پیدا کند. فرش های بافته  

شده به این شکل کنار گذاشته  شود و متخلفان شناسایی شوند.
این کارشــناس حوزه فرش دســتبافت در خصوص وجود این مشــکل در استان 
خراســان  رضوی خاطرنشان کرد: متاســفانه بی گره بافی در فرش های پرمقات و 
فرش هایی با رج شــمار بسیار بالا که بسیار نفیس و گران قیمت است و قیمت این 
فرش ها در هر متر حدود 20 تا 30 میلیون تومان بوده، در اســتان خراسان  رضوی 

و شهر مشهد نیز دیده  شده  است.
وی اضافه  کرد: ظرافت این فرش ها بسیار بالاست و به  دلیل اینکه این ظرافت با 
منتهای زیبایی نمایش  داده  شده و از طرفی زمان لازم برای بافت فرش و مصالح 
اســتفاده  شده برای تولید آن نصف می شود، عده ای دست به این تقلب وحشتناک 

زده اند. به معضل بی گره بافی گره  هوایی و یا گره یوشکل نیز گفته  می شود.
فرشچی در خصوص فرش دستبافت گفت: فرش دستبافت، دست بافته ای بوده که 
از گره  خوردن خامه روی تارهای یک فرش که اســکلت آن فرش است، به  وجود 

می آید. این نوع بافت در تعریف فرش دستبافت نمی گنجد و در این بافت تنها خامه 
به مانند نعل اسب از پشت تارها رد می شود و بدون گره قرار می گیرد.

این کارشــناس حوزه فرش دســتبافت افزود: این موضوع موجب می شود تا عمر 
فرش بافته  شــده با این روش حدود یک دهم مقدار طبیعی خود باشد و با کشیدن 
از پشــت درفش به راحتی باز شود. عمر فرش های ایرانی اصیل حدود 150 تا 20 
سال بوده، در صورتی  که فرش بافته  شده با این روش نهایتا ۴0 سال عمر می کند.

وی با اشــاره به گزارش نارضایتی هایی از خریداران خارجی تصریح کرد: یکی از 
صادرکنندگان فرش شهر مشهد، فرش هایی با شناسنامه و برچسب به کشورهای 
آمریکا و... صادر کرده و پس از گذشــت زمان با جدا کردن برچســب و شناسنامه 
از فرش، قســمتی از آن جدا شــده  بود. در شهری که دارنده میراث بزرگانی مانند 
عمواغلی، صنعت دار، شش کلانی، قدیوی، غیوری و... است، نباید به بهانه اخذ پول 

بیشتر شاهد چنین اتفاقاتی باشیم.
فرشــچی ادامه داد: فرش  بافته شــده با این روش برای فرد متخلف درآمد بسیار 
زیادی خواهد داشت زیرا این فرش باید نهایتا با قیمت یک میلیون تومان برای هر 
متر فروخته  شــود اما این فرش ها با رج شمار 70 یا 80 بافته شده و بین 20 تا 35 
میلیون تومان برای هر متر بافته فروخته  می شود. فرش دستبافت 12 متری حدود 
350 میلیون تومــان قیمت دارد. بنابراین خریدار خارجی با پرداخت چنین مبالغی، 
انتظار فرشی با کیفیت گذشته و با ماندگاری بسیار بالا را دارداین کارشناس حوزه 
فرش دســتبافت با اشــاره به لزوم جلوگیری از تولید این نــوع فرش عنوان کرد: 
شــکایت های موردی از بافت این نوع فرش دیده  شــده اما اکنون این نوع فرش 
در حال تولید اســت و پیشگیری از تولید این نوع فرش با ایجاد یک عزم عمومی 

می تواند از ایجاد فجایع و شکایت های متعدد در آینده جلوگیری کند.
وی در خصوص راهکار جلوگیری از وقوع بی گره بافی و تقلب های مشابه بیان کرد: 
عــده ای که هیچ گونه اعتقادی به آبروی فرش ایران ندارند و تنها به کســب پول 
بیش تر فکر می کنند، در حال تکرار فاجعه اســتان کرمان هستند و اگر می خواهیم 
برای همیشــه از تکرار و وقوع چنیــن فجایعی در تمام ایران جلوگیری کنیم، باید 
تراشــه های الکترونیکی تولید کنیم. تمام مشخصات فرش اعم از نام تولیدکننده 
و بافنده، شــهر و محل بافت و... را قرار دهیم و این تراشــه را در قسمتی از فرش 

بگذاریم.

دلار سیاسی
 یا سیاست دلاری

مهدی منصوری بیدکانی
مدرس اقتصاد دانشگاه آزاد مشهد 

نوعی  و  آمیز  اقدام جنون  پول یک  ارزش  یا تضعیف  کاهش 
خودکشی به حساب می آید

                                                                                          هارولدیسون
در کتاب های اقتصاد کلان نرخ ارز قیمت یک پول) ارز( بر 
نشان دهنده  ارز  نرخ  تعریف می شود  دیگر  )ارز(  پول  حسب 
با  توان  را می  ارز(   ( پول  از یک  این است که چند واحد  ی 
از پول دیگر خریداری کرد. به طور مثال هر دلار  یک واحد 
است که یک دلار  معنا  این  به  باشد  ریال  مقابل 30000  در 

از  ارز  نرخ  چنانچه   30000R=1$ نویسیم  می  و  دارد  را  ایران  ریال  خرید30000  قدرت 
30000R=1$ به R270000=1$ تغییر کند در اینصورت دلار تقویت شده و قدرت خرید آن 
در مقابل ریال 900 درصد افزایش یافته است. هنگامی که ارزی قوی تر یا ضعیف تر می 
گردد با وجود نرخ شناور ارز اصطلاحاً می گوییم ارزش اسمی آن ها تقویت یا تضعیف شده 
است و چنانچه نرخ ارز از سوی بانک مرکزی تثبیت شود می گوئیم نرخ ارز مجدداً ارزش 

گذاری شده یا کاهش ارزش داده شده است
همواره نرخ ارز از برخورد دو منحنی عرضه و تقاضای ارز به دست می آید و  تاثیری معنی 
دار بر تجارت و سایر پرداخت های بین المللی خواهد داشت .به طور کلی تغییرات در عرضه 
و تقاضای ارز باعث تغییر در نرخ واقعی ارز خواهد شد و آن را تحت تاثیر قرار می دهد. به طور 
مثال اگر قیمت جهانی صادرات افزایش یابد، نرخ واقعی ارز را کاهش میدهد. کاهش قیمت 
جهانی واردات تقاضا برای ارز را افزایش می دهد و باعث افزایش نرخ واقعی ارز می شود. 
حذف مقررات واردات، تقاضای واقعی ارز را افزایش می دهد. عنایت به این نکته الزامی است 
که در حقیقت نرخ ارز جریان سرمایه های سرگردانی است که در جستجوی بهترین مکان با 
بهترین بازده سرمایه گذاری در سرتاسر جهان حرکت می کنند. در تمام دنیا بازار ارز حادث 
رویدادهای سیاسی و اقتصادی است و به طور خاصه نوسانات نرخ واقعی ارز در ایران  برآیند 
شوک های پولی یعنی تورم و شوک های قیمتی نفت  و البته انتظارات تورمی است در حال 
حاضر در ایران شاخص رویدادهای سیاسی  بالاخص انتخابات آمریکا و بطور خاصه انتخاب 
جو بایدن در این روزها با تاثیر بی سابقه بر انتظارات تورمی باعث ایجاد یک شبه شوک 

ارزی در بازار دلار شده است هر چند که شاخص دلار در برابر سبد شش ارز اصلی در سطح 
92.۶۴1 ایستاده و به گفته بانک جهانی، نزدیک به پایین ترین سطح در دو هفته گذشته قرار 
گرفته است . اما با افزایش احتمال انتخاب اقای بایدن این شاخص 1.5 درصد افت داشته 
است این اتفاق در برابر تاثیر پذیری ان در ایران غیر قابل توجیه است به طور کلی درایران 
به عنوان یک کشور صادر کننده نفت  از آنجا که منشا اصلی درآمدهای ارزی در آمدهای 
حاصل از صادرات نفت خام است و در اختیار دولت لذا نقش دولت در تعیین نرخ ارز پر رنگ 
تر از سایر کشورها می باشد وبی شک دولت به عنوان اصلی ترین عرضه کننده ارز به نوعی 
عرضه کننده ای انحصاری ارز خارجی تعریف می شود از این رو بازار ارز به شدت تحت تاثیر 
فعالیت های دولت و بانک مرکزی قرار دارد لذا این اتفاق کاهش ارز می تواند تا حدودی هم 
بازی ارزی بانک مرکزی وابسته به دولت کمافی السابق باشد. بعید نیست که این تصمیم 
سیاستی در طول بارگذاری تصیماتی سیاسی جهت حصول اقداماتی در حوزه سیاست خارجی 

باشد که از نظر مجلس با چارچوب نظام اجتماع نقیضین است 
می دانیم که دولت برای استفاده کردن از ارز خارجی و هزینه آن در امور داخلی ارز ناشی 
از صادرات خود را به بانک مرکزی می فروشد و بانک مرکزی هم ریال به دولت می دهد 
اینگونه بخشی از درآمد ارزی در خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی قرار می گیرد و 
بخشی هم به متقاضیان ارز فروخته می شود در صورتی که بانک مرکزی بتواند مقدار قابل 
توجهی از ارزهای خریداری شده را در بازار عرضه کند نرخ ارز قابلیت نزولی شدن می یابد 
. سوال ؟ آیا دولت درآمدهای چند ماهه ی اخیرحادث از فروش نفت را به خزانه واریز کرده 
است؟ اگر جواب منفی است آیا این تحلیل منطقی نیست که بگوییم بخشی از عرضه ارز در 
بازار ممکن است همان ارزهایی باشند که به حساب خزانه واریز نشده اند و با اهداف سیاسی 

جهت پخش در بازار پس از انتخاب بایدن منتشر شده است
 طرف دیگر عرضه نکردن ارزهای خریداری شده از دولت موجب افزایش خالص دارایی های 
بانک مرکزی و در نتیجه رشد پایه پولی می شود و متاسفانه منجربه افزایش تورم خواهد 
شد در حقیقت مجلس باید نظارتی سازنده داشته باشد که بانک مرکزی به گونه ای سیاست 
گذاری کند که توام با افزایش عقلایی خالص دارایی های خارجی نرخ ارز نیز توازنی مطلوب 

بازسازی فعالیت های اقتصادی داشته باشد
البته مهم ترین توجیه مداخلات دولت در کنترل ارز کنترل تورم بود که از سال ۶9تا کنون  
تورم به دلیل افزایش حجم نقدینگی از مسیر پایه پولی که عرض شد به دلیل تامین کسری 
بودجه دولت بالا رفته و می رود اما اگر توجیهات سیاسی در راستای اهدافی مذارکره با نزولی 
کردن بازار ارز هدف بوده است لازم است ذکر شود این نزولی شدن بازار علی رغم محاسنی 
که ممکن است داشته باشد باعث ضربه ای کاری و بدون بازگشت به شاخص کل در بازار 

سرمایه خواهد شد که اتفاقی بدتر از سال 92 را در بازار شاهد خواهیم بود 
به امید روزی که تصمیمات اقتصادی قربانی مصلحت های سیاسی نگردد

خبر

دلار کماکان می ریزد؟
ایــن روزها بــازار ارز روزهــای پرتلاطمی 
را پشــت ســر می گــذارد و دلار در هفته 
گذشــته ریزش چشــم گیری داشــته که 
البته بــا مقاومت هایی نیز روبــه رو بوده و 
گمانه زنی های زیادی را نیز به همراه داشته 
اســت. از همین رو روز گذشــته رییس کل 
بانک مرکزی در آخرین یادداشت خود تاکید 
کرد که تنها معیار سیاست های بانک مرکزی، 
مصالح اقتصادی کشــور اســت و به دور از 

هیجانات اقدامات لازم را انجام می دهد.
متن کامل یادداشــت ایشــان به شرح زیر 

است:
در برخــی از تحلیل ها، درخصوص شــرایط 
فعلی بــازار ارز، تلاش می شــود که با القاء 
رقم هایی از نرخ ارز در بازار و منتسب کردن 
آن نرخ ها به بانک مرکزی، زمینه ســاز سطح 
خاصی از نــرخ ارز در بازار بشــوند. ضمن 
تکذیب تمام گمانه زنی ها، تاکید می کنم که 
مســتقل از تحولات سیاســی خارجی، تنها 
معیــار اعمال سیاســت های بانک مرکزی، 
مصالح اقتصادی کشــور و ضرورت استمرار 
پایــداری و ثبــات در بازارها و نیل به هدف 
تورمی است و لذا بر اســاس سازوکار بازار، 
کارآمدتریــن روش را بــرای جلوگیــری از 
هرگونه عدم تعادل در بازارها، به کار می بندد.
اعتقاد بانک  مرکزی این است که به صورت 
طبیعــی و در چارچوب فرآیندهای بازار، باید 
اجازه تخیله انتظارات متراکم شــده به بازار 
ارز داده شود؛ لذا بانک  مرکزی با رصد دقیق 
بازار ارز و عوامل شــکل دهنده و مؤثر بر آن 
و به دور از هیجــان، اقدامات لازم را انجام 

خواهد داد.
پیش بینی یک نماینده مجلس از میزان 

ریزش قیمت دلار
یک عضو کمیســیون برنامــه و بودجه در 
مجلس گفــت: از یک طرف افزایش عرضه 
ارز و از طرف دیگر کاهش تقاضا را شــاهد 
هستیم. در نتیجه این دو عامل می تواند روی 

نرخ ارز تاثیر کاهشی داشته باشد.

به گزارش خبرآنلاین و به نقل از ایبنِا؛ کاهش 
معنادار نرخ ارز در بازار روز پنج شنبه و امروز، 
باعث شد تا بسیاری از افراد که پیش از این 
در پی کســب سود، به دنبال دپو کردن دلار 
و یورو در خانــه های خود بودند، حالا برای 
فروش آن، روانه بازار شــوند. این در حالی 
است که پیش از این بارها توسط مسئولان 
و کارشناسان اقتصادی در خصوص ریسک 
بالای ســرمایه گذاری در این بازار هشــدار 
داده شــده بود و حالا با توجــه به خبرهای 
بین المللی از احتمال بالای پیروزی بایدن در 
انتخابات ریاست جمهوری، سیگنال کاهشی 
به بازار ارز ارسال شده و معامله گران خود را 
برای نرخ های پایین تر دلار آماده می کنند.
جعفر قادری، با اشــاره به تاکید چندین باره 
کارشناســان اقتصــادی و رییس کل بانک 
مرکزی مبنی بر ریسک بالای ورود به بازار 
ارز اظهار داشت: در این مدت سیاست های 
تند و خشن ترامپ، ذهنیت منفی برای مردم 
ایجــاد کرده بود و حالا کــه زمزمه انتخاب 
بایدن به عنوان رییس جمهور جدید آمریکا 
مطرح اســت، آثار روانی خودش را در بازار 
مشــاهده می کنیم و طبیعی اســت که این 
انتظارات هــم روی عرضــه ارز تاثیر گذار 
باشد و هم در بخش تقاضا. به عبارت دیگر 
افرادی که ارز در خانه نگه داشــته اند، این 
ارزهــا را وارد بــازار می کننــد و آن تقاضا 
کنندگانــی که ارز را برای حفظ قدرت خرید 
خودشــان تقاضا می کردند، به این امید در 
آینده قیمت ارز کاهــش پیدا می کند، فعلا 
برای تقاضا و ورود به بازار دست نگه داشته 
اند. زیرا روند پیش رو روند کاهشــی است و 
با ریسک بالای سرمایه گذاری همراه است

وی افــزود: بنابراین از یــک طرف افزایش 
عرضه ارز و از طرف دیگر نیز کاهش تقاضا 
را شاهد هستیم و خواهیم بود. در نتیجه این 
دو عامل می تواند روی نرخ ارز تاثیر کاهشی 

داشته باشد و قیمت ارز را پایین بیاورد.
 قادری با اشــاره به فشــار حداکثری دولت 

ترامپ بر اقتصاد ایران و اینکه دیگر فشاری 
بالاتر از فشــارهای فعلی وجود ندارد، اظهار 
داشت: روند بازار ارز روند با ثبات و کاهشی 
خواهد داشــت، زیرا با توجــه به تصمیمات 
مهمی که اخیرا در خصوص واردات در برابر 
صادرات و همچنین واردات با ارز اشــخاص 
گرفته شــد، می تواند در مدیریت عرضه و 

تقاضای ارز اثرگذاری مثبت داشته باشد.
وی تاکیــد کرد: با توجه به ورود مقام معظم 
رهبــری و همچنیــن ورود مجلس و اینکه 
وزارت صمت سروســامانی گرفته و موافقت 
رییس کل بانک مرکزی در خصوص واردات 
بدون انتقال ارز، چشــم انداز مثبتی از روند 
کاهشی بازار ارز و ثبات نرخ را شاهد هستیم.
مــن فکر می کنــم که این سیاســت ها و 
تســهیلاتی که در مجموعه حاکمیت گرفته 
شده و بانک مرکزی هم با آن همراهی می 
کند، می تواند کمــک کند که مواد اولیه به 
کشــور وارد شود و تولید رونق بگیرد، امکان 

صادرات بیشتری فراهم شود.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه در مجلس 
شورای اســلامی افزود: در این شرایط و با 
توجه بــه تصمیمات خوبی که گرفته شــد 
دیگــر صادرکنندگانی که بــا امید به اینکه 
نرخ ارز اضافه بشــود و بعــد ارز خود را وارد 
بازار بکنند، رویه جدیــدی در پیش خواهند 
گرفــت. الان واردکننده وقتی می بیند که با 
روش جدید می توانــد کالا را وارد کند و با 
نرخ روز، کالای وارداتی را در بازار بفروشند، 
دلیلی ندارد که منتظــر بمانند تا قیمت بالا 
برود و بعد ارز خود را وارد سامانه نیما کنند. 
در نتیجه به نظر من، اقتصاد ایران از فشــار 
حداکثری و خصمانه دولت ترامپ عبور کرده 
و بــا تصمیمات جدید و اتخــاذ روش های 
منطقی و معقول برای تامین کسری بودجه، 
می توان به تعادل در عرضه و تقاضا در بازار 

ارز و ثبات نرخ ها، امیدوار بود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: من معتدم که 
روند کاهشــی نرخ دلار همچنان ادامه پیدا 

می کند.
چشم انداز تضعیف دلار در برابر ارزهای 

جهانی
این موضــوع تنها مختص بــازار ارز ایران 
نیســت و با اتفاقــات رخ داده در انتخابات 
ایالات متحده، کارشناســان انتظار تضعیف 

دلار در برابر ارزهای جهانی را دارند.
بــه گزارش ایبنِا به نقل از رویترز، روز جمعه 
دلار در برابر بســیاری از ارزها ثابت ماند اما 
تاجران گفتند که احتمالًا ضررهای بیشتری 
وجود دارد زیرا انتخابات ریاســت جمهوری 
ایالات متحده امیدهای تزریق سریع محرک 
مالی بزرگ برای حمایت از اقتصاد را کاهش 

داده است.
ســرمایه گذاران پیش بینی مــی کنند که 
جو بایدن، رئیس جمهــور دموکرات، رئیس 
جمهور بعدی شــود اما جمهــوری خواهان 
کنترل ســنا را حفظ خواهند کــرد، این امر 
تصویب بســته هزینه هــای مالی بزرگتر را 

برای دموکرات ها دشوار خواهد کرد.
بایدن اختلاف زیادی با رئیس جمهور دونالد 
ترامپ دارد، اما همچنان چند ایالت مهم در 
حال شمارش آرا هســتند و ترامپ در حال 
طرح چالش های قانونی برای شــمارش آرا 
اســت، بنابراین هنوز درجــه بالایی از عدم 

اطمینان وجود دارد.
شــاخص دلار در برابر سبد شش ارز اصلی 
در سطح 92.۶۴1 ایســتاد، نزدیک به پایین 
ترین سطح در دو هفته گذشته. در این هفته، 
شاخص دلار 1.5 درصد افت داشت که البته 

بیشترین افت در چهار ماه گذشته بود.
یک اســتدلال وجود دارد که فــدرال رزرو 
ایالات متحده باید دارایی های خطر پذیر را 
متوقف کند. شیوع همه گیری هنوز هم ادامه 
دارد. دلار در روز جمعه با 103.۴۶ ین ژاپن 
معامله شــد، نزدیک به پایین ترین سطح در 

هشت ماه گذشته.
نخســت وزیر ژاپن قول داده است که برای 
حفــظ ثبات حرکت ارز بــا مقامات خارج از 

کشور همکاری نزدیک داشته باشد، زیرا ین 
قوی به عنوان تهدیــدی برای اقتصاد ژاپن 

مشاهده می شود.
یورو پــس از افت 0.87 درصدی گذشــته، 
با 1.1819 دلار معامله شــد. همچنین پوند 
انگلیس با قیمت 1.3127 دلار معامله شــد 
و از روز پنجشــنبه با افزایش 1.23 درصدی 

روبرو شد.
برخــی از تاجران گفتند کــه رای گیری از 
چندین ایالت آمریکا همچنان ادامه دارد، اما 
ارزها واکنش چندانی نشــان نمی دهند زیرا 
اعلام برنده قطعی مــی تواند چندین روز یا 

حتی هفته ها طول بکشد.
 اگر تهدیــد ترامپ به اقــدام قانونی برای 
پیــروزی در انتخابات ادامــه یابد، یک خلا 
سیاســی ایجاد می شود و اضطراب در مورد 
رکود می تواند باعث تضعیف دلار و تقویت 
ین شــود، که می تواند بر صــادر کنندگان 

ژاپنی تأثیر منفی بگذارد.
برخی از تحلیلگران مــی گویند: نگرانی در 
مورد اقتصاد ایالات متحده در حال افزایش 
است و همین دلیلی است که انتظار می رود 
تا ســال آینده روند نزولی دلار ادامه داشته 
باشــد. افزایش موارد ابتلای جدید ویروس 
کرونا درچندین ایالــت نیز می تواند فعالیت 

اقتصادی را مهار کند.
یوان اندکــی کاهش یافت و بــه ۶.۶307 
در هر دلار رســید اما همچنــان نزدیک به 
بالاترین رقم دو ســاله خود در روز پنجشنبه 

باقی مانده بود.
بسیاری از ســرمایه گذاران انتظار دارند که 
دولــت بایدن جنگ تجــاری ترامپ با چین 
را کمی کاهش دهد، که باید به ســود یوان 

باشد.
بعد از آنکه بانک مرکزی این کشــور اعلام 
کرد آماده اســت خریــد اوراق قرضه را در 
صورت لزوم برای حمایت از اقتصاد گسترش 
دهــد، دلار اســترالیا در برابــر دلار امریکا 

کاهش یافت.
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یک متخصص بیماری های عفونی هشدار داد:

امکان سرایت کرونا از طریق گل های زعفران 
وجود دارد

در حالی که در شهرســتان های مختلف خراســان رضوی برداشــت زعفران آغاز شــده، یک 
متخصــص بیماری های عفونی در خصوص انتقال و ســرایت ویروس کرونا از طریق گل های 

زعفران هشدار داد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، خاطره عربیخــوان با بیان اینکه »با توجه به زمان 
جمع آوری گل های زعفران در شهرســتان های مختلف استان خراسان رضوی از جمله کاشمر، 
خلیل آباد و بردســکن می طلبد کشاورزان و شــهروندان رعایت پروتکل های بهداشتی را جدی 
بگیرند« اظهار کرد: بدون شــک اگر در زمان جمع آوری و پر کردن گل های زعفران نسبت به 
هشدارهایی که از سوی مسئولان بهداشتی صادر می شود، بی تفاوت باشیم به زودی باید منتظر 

آمارهای نگران کننده دیگری در این شهرها نیز باید بود.
عربیخوان تصریح کرد: متأسفانه بسیاری از کشاورزان به خصوص روستاییان در زمان جمع آوری 
گل های زعفران رعایت پروتکل های بهداشــتی را جدی نمی گیرند که این نگران کننده اســت 
و مســئولان مربوطه باید تدابیر لازم را اتخاذ کنند. با توجه به اینکه تمامی مراحل جمع آوری 
گل های زعفــران در منطقه از لحظه چیدن، پاک کردن و هنگام خرید و فروش این محصول 

از طریق دست انجام می گیرد احتمال آلودگی گل های زعفران به ویروس کرونا وجود دارد.
وی با بیان اینکه »متأســفانه برخی مواقع شاهد رهاسازی گلبرگ ها و ضایعات این محصول و 
حتی دیگر پســماندها در اماکن عمومی و گاه جمع آوری آن ها توسط برخی زباله گردها هستیم 
که مشکلات و نگرانی های خاص خود را برای انتقال این ویروس در پی دارد« گفت: در صورت 
برخورد ویروس کرونا با دســت های فرد مبتلا یا ناقل احتمال ســرایت آن به افراد دیگر وجود 
دارد. چون امکان انتقال ویروس کرونا از طریق زعفران و ضایعات آن هست، باید ضمن اینکه 
از دستکش و ماســک استفاده می شود، ضایعات آن در یک نایلکس ویژه ریخته شده و سپس 

به سطل زباله منتقل شود.
عربیخــوان جلوگیری از رها کــردن این اقلام در محیط و رعایت پروتکل های بهداشــتی در 
برداشــت و پر کردن گل های زعفران را ضروری دانست و ادامه داد: با توجه به اهمیت رعایت 
مسائل بهداشت فردی و پیشگیرانه برای جلوگیری از ابتلا به بیماری کووید 19 جهاد کشاورزی 
و مســئولان بهداشتی باید هشــدارهای لازم را در زمان برداشت و پر کردن گل های زعفران 
به کشــاورزان و دیگر شهروندان ارائه دهند. کارگرانی که نسبت به برداشت گل زعفران اقدام 
می کنند قبل از ورود به مزرعه باید نســبت به رعایت پروتکل های بهداشتی توجیه شوند و بعد 
از شروع مجدد برداشت، دســت ها را به صورت کامل ضدعفونی کرده و در هنگام تمیز کردن 

حتماً از ماسک استفاده کنند.
این متخصص بیماری های عفونی یادآور شد: هنگام پر کردن گل زعفران در خانه برای تصفیه 
شــدن هوا باید تعدادی از پنجره ها باز نگه  داشته شوند و ظروف مورد استفاده بعد از اتمام کار 

به طور کامل شستشو داده شوند.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا:

طرح ترخیص موتورسیکلت های رسوبی از 
فردا اجرا می شود

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا از اجرای طرح ترخیص موتورسیکلت های رسوبی از فردا 
به مدت دو ماه خبر داد.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، سردار سیدکمال هادیانفر در نشست ویدئو کنفرانسی با 
روسای پلیس راهور استان های سراسر کشور اظهار کرد: بنا داریم در نحوه توقیف وسائط نقلیه 
تغییرات اساســی ایجاد کنیم که دستورالعمل این اقدام در دست تکمیل نهایی و ابلاغ است؛ از 

طرفی فرآیند ترخیص وسائط نقلیه نیز دستخوش تغییراتی خواهد شد.
ایــن مقام ارشــد انتظامی با اشــاره به تمهیدات پیش بینی شــده مطرح کرد: بنــا به تدبیر و 
دســتور ســردار حســین اشــتری فرمانده نیروی انتظامی از فردا فرآیند اجرای طرح ترخیص 
موتورســیکلت های رســوبی از پارکینگ ها و توقفگاه ها به مدت دو ماه اجرایی می شود. بیش 
از 837 هزار موتورســیکلت در پارکینگ های سراسر کشــور به دلایلی چون تخلفات راهوری، 
انتظامی یا موضوعات مرتبط با حوزه پلیس آگاهی، دســتور قضائی و ... متوقف و پارک هستند 
و در نظر داریم مطابق تدبیر و دستور صورت گرفته با در نظر گرفتن شرایطی، فرآیند ترخیص 

این موتورها را سرعت دهیم.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا با بیان اینکه »از 98/12/29 به قبل، موتورســیکلت های 
رســوبی )از ســال 90 تا 98( که در پارکینگ ها هســتند با رفع موانع و ایجاد شرایطی خاص 
ترخیص می شــوند« درباره هزینه نگهداشت این موتورســیکلت ها در پارکینگ ها افزود: معیار 
هزینه نگهداشــت در پارکینگ ها مصوبه هیئت وزیران در ســال 9۴ و متناســب با شــرایط 
توقفگاهها است که باید بگویم بیشترین نرخ این پارکینگ ها بر مبنای مصوبه اشاره شده برای 

شهر تهران در طول یک شبانه روز 720 تومان است.
وی همچنین درباره جرایم این موتورسیکلت ها خاطر نشان کرد: هزینه جریمه موتورسیکلت ها 
به حالت اولیه باز می گردد و در واقع طی مدتی که در پارکینگ متوقف بوده اند شــامل جریمه 
دو برابری نمی شــوند از طرفی مالکان می توانند با طرح تقســیط جرایم بدون پرداخت »پیش 

پرداخت« به صورت یک ساله و تقسیطی جریمه ها را پرداخت کنند.
هادیانفر با اشــاره به فرصت دو ماهه برای مالکان موتورسیکلت های توقیفی در سراسر کشور 
یادآور شــد: شرایطی فراهم شــده که مالکان این موتورها با مراجعه به دفاتر پلیس +10 برای 
ترخیص موتورسیلکت های رســوبی اقدام کنند. همچنین تمهیداتی پیش بینی شده که فرآیند 
ترخیص موتور سیکلت های رســوبی با مراجعه مالک یا نماینده قانونی ) متصرف( با به همراه 
داشتن اسناد کامل شامل کارت ملی، برگ سبز موتورسیکلت، برگه پارکینگ و مراجعه به دفاتر 

پلیس +10 بتوانند در کمتر از یک ساعت فرآیند ترخیص موتور خود را انجام دهند.
وی خاطرنشان کرد: بدیهی است که اگر افرادی که شامل این طرح می باشند طی مدت اشاره 
شده ) از فردا به مدت 2 ماه( در راستای ترخیص موتورسیکلت رسوبی خود مراجعه نکنند، موتور 
مذکور تحویل مراجع قانونی شــده و به عنوان بلاصاحب و رهاشــده به فروش می رسد؛ البته 
هزینه این فروش به مدت ۶ ماه توسط مراجع نگهداری می شود و اگر در این بازه فرد مراجعه 

و پیگیری نکند، پول حاصل از فروش به بیت المال واگذار می شود.

 باز هم کمبود شدید ذخایر خونی 
در خراسان رضوی 

مدیرکل انتقال خون خراســان رضوی با اشاره به کاهش شدید ذخایر خونی استان گفت: برای 
خدمت رسانی به بیماران و نیازمندان به خون با مشکل مواجه شده ایم.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی انتقال خون خراسان رضوی، مجید عبدالهی 
در ایــن باره اظهار کرد: با توجه به شــیوع ویروس کرونا، با ادامه ایــن روند در روزهای آتی، 

پاسخگویی به بیماران نیازمند و مراکز درمانی با چالش جدی مواجه خواهد شد.
وی افزود: در حال حاضر ذخایر خونی اســتان به شــدت رو به کاهش است. با کاهش فزاینده 
ذخایر خونی اســتان، انتقال خون خراسان رضوی برای خدمت رسانی به بیماران و نیازمندان به 

خون با مشکل مواجه شده است. 
پس از شــیوع مجدد ویروس کووید19 در ســطح اســتان به ویژه در شــهر مشهد، مراجعات 
اهداکنندگان به شدت کاهش پیدا کرده است. با توجه به نیاز مبرم به خون و فرآورده های خونی 
سالم در بیمارستان های استان اکنون انتقال خون استان با کمبود شدید ذخایر خون مواجه است.
عبداللهی خاطرنشــان کرد: یکی از علل کاهش ذخایر خون، بــاور غلط انتقال ویروس کرونا 
از ایــن طریق برمی گردد. ویروس کرونا با اهدای خون به افراد منتقل نمی شــود و متاســفانه 
یــک تصور غلــط در بین مردم به وجود آمــده که ویروس از این طریق قابلیت انتشــار دارد. 
بــه منظور جلوگیری از اتلاف وقــت اهدا کنندگان و مدیریت بهتر اهــدای خون و همچنین 
 تکریم اهداکنندگان ســامانه نوبت دهی اینترنتی آماده شده و اهدا کنندگان می توانند با مراجعه 

به سایت nobatdehi.ibto.ir  نوبت اینترنتی دریافت کنند.

اخبار

یک جامعه شناس؛

سونامی مهاجرت به نوجوانان هم رسید
درباره مهاجرت در شرایط فعلی باید بگوییم 
اولًا میــزان و تعــداد افرادی کــه علاقمند 
هســتند که از کشور خارج شــوند متأسفانه 
به مراتب بیشــتر از گذشته شده و معنی داری 
ســنی در آن بســیار بالا رفته؛ یعنی اگر در 
دور اول مهاجرت هــا، افرادی قصد مهاجرت 
داشــتند که معدل ســنی آن هــا بالای 50 
ســال بود و در دور دوم بالای 30 سال بود. 
روند مهاجرت از ایران طی ســال های اخیر 
ســیر صعودی یافته اســت. جریانی که به 
نظر می رسد ریشــه در تنگنا های اقتصادی، 
سیاسی و اجتماعی کشور دارد و گاه می تواند 
به سرنوشت تلخ خانواده 5 نفره سردشتی در 

کانال مانش بینجامد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« به نقل از 
فرارو، کم نیســتند خانواده هایی که به امید 
فردای بهتر تن به مهاجرت آن هم از جنس 
غیرقانونی می دهند. هر چند در این باره آمار 
روشنی وجود ندارد، اما نماینده مردم سردشت 
و پیرانشــهر در مجلس شــورای اسلامی با 
توجه به حادثه غرق شدن خانواده سردشتی 
در کانال مانش گفته است بیش از هزار  نفر 
از جوانان سردشتی از پنج ماه پیش به خارج 
از کشــور مهاجرت کردند. او گفته بیشتر این 
مهاجــران را مردان و حدود 20 تا 30 درصد 
را افرادی تشــکیل می دهنــد که به صورت 

خانوادگی مهاجرت کرده اند.
افــزون بر این، به گفته بهــرام صلواتی دبیر 
رصدخانــه مهاجرت و عضو هیــات علمی 
موسســه مطالعات جمعیتی کشور در مرداد 
ماه 98، 30 درصد جمعیــت ایران تمایل به 
مهاجرت داشــتند. هر چند شــاید به دلایل 
برنامه قطعی برای مهاجرت نداشتند.  خاص 
درصدی که به نظر می رســد ایــن روز ها با 

وخاومت اوضاع کشور افزایش یافته باشد.
بود:  افزوده  صلواتی همان موقع همچنیــن 
»منبــع موثقی دربــاره اینکه چــه تعداد از 
تحصیل کرده ها یــا افراد متخصص یا عادی 
از کشور خارج شده اند، نداریم. آماری هم که 
وجود دارد نتیجه بررســی کشور های گیرنده 
اســت که آمار مهاجرت های کلی کشور های 
مختلف را به دست آورده و رتبه ایران را 33 
اعلام کرده اند. در حــال حاضر 2۶0 میلیون 
مهاجر در دنیا وجود دارد که سهم ایرانیان از 

آن 1۶ میلیون نفر است«.
بر اســاس آمار ســالنامه مهاجراتــی ایران، 
جمعیــت مهاجران ایرانی در دنیا بر اســاس 
آخرین آمار موجود قابل استناد در سال 2019 
میلادی، 1/9 میلیون نفر بود که 2/29 درصد 

از جمعیت ایران را تشکیل می داد.
این در حالی بود که جمعیت مهاجران ایرانی 
در دنیا در ســال 1990 میلادی، بالغ بر 820 
هزار نفر بوده اســت، که این رقم در ســال 
2019 میلادی به رقم 1/9 میلیون نفر رسید. 

به عبارتی، در طی 30 سال گذشته، جمعیت 
مهاجران ایرانی 2/3 برابر شده است.

همچنیــن بــر اســاس داده های ســالنامه 
مهاجرتی ایران، کشــور های دارای بیشترین 
جمعیــت ایرانی )افراد متولــد ایران( امارات 
متحده عربی، ایــالات متحده آمریکا، کانادا، 
انگلســتان، ترکیه، ســوئد، استرالیا،  آلمان، 
کویت، هلند، قطر، فرانســه، نــروژ، اتریش، 
دانمــارک، ایتالیا، عراق، ســوییس و بلژیک 
هســتند. آمار های سال 2019 نشان می دهد 
به طور کلی یک میلیــون و 301 هزار و 975 
ایرانی به این کشــور ها مهاجــرت کرده اند، 
درحالی که در سال 1990 آمار ایرانیان مهاجر 
در کل جهان ۶31 هزار و 339 نفر بوده است.

اما چرا در این ســال ها مهاجرت و مهاجرت 
غیرقانونی در ایران افزایش یافته است؟

علیرضا شــریفی یزدی جامعه شناس در این 
باره اظهار کــرد: از قدیم الایام یعنی بیش از 
100 ســال پیش مهاجرت از کشور صورت 
می گرفت و عمده آن هم برای کسب علم و 
دانش بود و ربطی به کیفیت زندگی نداشت. 
ایــن مهاجرت ثابت بود. یعنی قبل از انقلاب 
بوده و بعــد از انقلاب هــم همچنان ادامه 
داشته است و همچنان هم هست که بحثی 
جداســت، اما سه موج مهاجرت دیگر پس از 
انقلاب داشتیم. موج اول این مهاجرت ها پس 
از انقلاب اسلامی بود که نیرو ها و طرفداران 
رژیم ســابق، هنرمندان و سرمایه دارانی که 
در کشــور کار تولیدی، بازرگانی و خدماتی 
داشتند به دلیل ناسازگاری با شرایط انقلابی 
از کشــور مهاجرت کردنــد.وی افزود: موج 
دوم مهاجرت پس از رخداد های ســال 78 و 
کوی دانشــگاه و بعد از آن در ســال 88 رخ 
داد که موج دوم اغلب شامل افرادی بود که 
نگاه سیاســی داشتند. آن ها کسانی بودند که 
نبودند؛  با شرایط موجود سیاســی همخوان 
فعالان مدنی یا سیاسی و روزنامه نگاران و در 
کل روشــنفکرانی بودند که با ساختار موجود 
زاویه داشــتند؛ تعدادشان هم کم نبود. آن ها 
هم مهاجرت کردند و از ایران رفتند، اما موج 
ســوم مهاجرت، پس از فشار های اقتصادی 

بود که بر کشور ما وارد شد.
او ادامــه داد: انگیزه گروه اول به خاطر تغییر 
ساختار سیاسی- اقتصادی کشور بود. انگیزه 
گــروه دوم از مهاجرت، سیاســی بود و موج 
سوم مهاجرت ها برای کیفیت زندگی، سبک 
زندگی و فشــار های اقتصادی اســت که بر 
آن ها وارد شــده و هنوز هم می شود. در دو 
موج دوم و ســوم مخصوصاً موج سوم، دیگر 
پذیرش دانشــگاه الزاماً برای ادامه تحصیل 
نیســت، بلکه برای آن اســت که بتوانند به 
شکل قانونی از کشور خارج بشوند و در جایی 
مستقر شوند. آن ها عمدتاً به این امید هستند 
که از ایران به جای دیگری می روند و آن جا 

کاری می کنند و ماندگار می شوند.
این جامعه شــناس اضافه کــرد: انگیزه های 
مهاجرت در دل این ســه موج نهفته است. 
درباره مهاجرت در شرایط فعلی باید بگوییم 
اولًا میــزان و تعــداد افرادی کــه علاقمند 
هســتند که از کشور خارج شــوند متأسفانه 
بمراتب بیشتر از گذشــته شده و معنی داری 
سنی در آن بسیار بالا رفته است. یعنی اگر در 
دور اول مهاجرت هــا، افرادی قصد مهاجرت 
داشتند که معدل سنی آن ها بالای 50 سال 
بود و در دور دوم بالای 30 ســال بود؛ امروز 
می بینیم که صحبت از مهاجرت نوجوانان و 

جوانان زیر بیست سال است.
از خواسته های  افزود: یکی  این کارشــناس 
امروزی یعنی متولدین دهه  بزرگ بچه های 
هفتاد و هشتاد از خانواده این است که آن ها 
را پشــتیبانی کنند تا بتوانند از کشور بروند. 
عمدتاً جذابیت مقصد نیســت که موجب این 
امر شده بلکه دافعه مبداء است که دارد آن ها 
را به مهاجرت وامی دارد. یک دلیل دیگر هم، 

شناخت نداشتن دقیق از مقصد است. به دلیل 
این که طی دو سه دهه گذشته رفت وآمد های 
ما به کشــور های غربی با مشکلاتی مواجه 
شده است یک تفکر ایده آلی و کاملًا اتوپیایی 
و آرمان شــهری نســبت به مغرب زمین در 
کشور شــکل گرفته که گویی آن جا بهشت 
بریــن اســت و این طرف مبدأ مشــکلات. 
یعنی فضا به ســمتی حرکت کرده است که 
افــراد فکر می کنند که آنچه در شــبکه ها و 
از غرب  اینســتاگرام  رسانه های اجتماعی و 
می بیننــد دقیقــاً همان غرب اســت و هیچ 

معضل و مشکلی در آن جا وجود ندارد.
شــریفی یزدی بــا بیان اینکــه »این تفکر 
آرمانی باعث شــده است که میزان مهاجرت 
و علاقه مندی به آن به شــدت افزایش پیدا 

بکنــد« توضیح داد: وقتی هــم که می روند 
و در آن جــا قرار می گیرند تازه با مشــکلات 
مهاجــرت روبرو می شــوند و ســختی ها و 
دشواری های مهاجرت آن روی واقعی مسئله 
را به آن ها نشان می دهد، اما متأسفانه آن ها 
ایــن اطلاعات را بــه داخل کشــور منتقل 
نمی کنند، چون به هرحال شــرایط خیلی از 
آن ها بهتر می شــود و گروهی نیز پشــیمان 

می شوند، اما چیزی نمی گویند.
این جامعه شــناس همچنین دربــاره تفاوت 
دیگر ســه موج مهاجرت در کشــور گفت: 
موج اول شــامل کســانی بود که شــرایط 
مالی، موقعیت اجتماعــی و تجربه مدیریتی 
خیلی مطلوبی داشــتند. این ها پس از رفتن 
از ایران هم دوباره شروع به فعالیت کردند و 
انســان های موفقی شدند، اما اندکی از آن ها 
نیز در خود فرورفتند و افســرده شدند. مثلا 
فردی اینجا تیمســار ارتش بــود، ولی وقتی 
از ایران رفت آن جا نتوانســت کاری بکند و 

افسردگی گرفت.
او افــزود: مهاجران مــوج دوم هم به مراکز 
دانشــگاهی، رســانه ای و مخــازن فکری 
)Think Thank( جذب شــدند، اما در موج 
ســوم به دلیــل این که اغلب نه ســواد و نه 
مهارت مناســبی دارند و نه ایده ای سیاسی 
مشــخصی در لایه های پایین کشور میزبان 
قــرار می گیرند. خیلی از آن ها هم به صورت 
غیرقانونی و از طریق قاچاق می روند. طبیعی 
اســت که این امر وجهه ایــران را تخریب 
می کند و هم برای خود این افراد مشکلاتی 
ایجاد می کند.شــریفی یزدی بــا بیان اینکه 
»پیش بینی من این اســت متأسفانه به دلیل 
گران شدن ارز و به عبارت بهتر سقوط ارزش 
پول ما در ماه ها و ســال های آینده شــاهد 
مهاجرت های غیرقانونی و بی برنامه بیشتر آن 
هم توســط لایه های پایین تر جامعه خواهیم 
بود کــه فجایعی به همراه خواهد داشــت« 
گفت: مثل اتفاق اخیری که در مورد خانواده 
چهارنفره سردشتی روی داد و آن ها در دریای 

مانش غرق شدند.
ارزش پایین پاسوپورت ایران؛ علت 

مهاجرت غیرقانونی 
این کارشــناس دربــاره دلایــل مهاجرت 
غیرقانونــی نیــز تشــریح کــرد: مهاجرت 
غیرقانونــی دو دلیل خــاص دارد. بحث اول 
این اســت که افرادی که از این ســرزمین 
می روند خیلی بیشــتر از این که جاذبه مقصد 
آن ها را بسوی خود بکشاند دافعه مبداء آن ها 
را به مهاجرت وا مــی دارد، اما چرا مهاجرت 
غیرقانونی؟ به این دلیل که ارزش پاسپورت 
مــا الان جزء پنج شــش تــای ده تای آخر 
لیســت دنیاســت؛ بنابراین براحتی به افراد 
ویزا داده نمی شــود. این قدر موانع جلوی راه 
افــراد برای مهاجرت قانونــی وجود دارد که 

خیلی هــا عطایش را به لقایش می بخشــند. 
دلیل دوم هم مســئله مالی است. وقتی که 
شما می خواهید به کشوری مهاجرت کنید یا 
باید آن قدر توانمندی مالی داشته باشید یا در 
مقصد کسی باشــد که بتواند شما را حمایت 
کند تــا این ذهنیت را برای کســی که ویزا 
صادر می کند ایجاد نکند که قرار است بروی 
ســربار و پناهنده بشوید و خیلی دردسر های 

دیگر.
وضعیت اقتصادی افراد را به مهاجرت 

واداشته است
وی افزود: عقیده شــخصی من این است که 
مهمترین دلیل، دافعه ماست که الان بخش 
زیادی از ایــن دافعه به وضعیت اقتصادی بر 
می گردد. قبلًا ســبک زندگی و اجتماع و این 
قبیل مســایل هم دخیل بود، اما الان بیشتر 

وجهی اقتصادی دارد.
این جامعه شــناس تصریح کــرد: غیرقانونی 
بــودن مهاجرت به این دلیل هم اســت که 
قاچاق بر ها در باغ ســبز نشان می دهند. چرا 
به این صــورت می روند به خاطر این که اولًا 
واقعاً خطرات را نمی شناســند. چند روز پیش 
من مصاحبه ای تلویزیونی با آقایی داشتم که 
ســابقه کار خلاف داشــت. او با حدود چهل 
هزار یورو سر مرز ترکیه رفته بود. قاچاق بر ها 
هم پولش را زده بودند و خودش را در بیابان 
رها کرده بودند. بعضی هــا در این راه، حتی 
جان خود را از دست می دهند. اگر پول خوبی 
داشته باشــند هنوز از مرز خارج نشده توسط 
قاچاق بر ها کشــته می شوند. آن هایی هم که 
بــا لطایف الحیل خود را بــه منطقه کاله در 
فرانسه که سکوی پرش به آن سوی آب است 
می رســند با خطر غرق شدن مواجه هستند. 
چون آن هــا را به همراه جمعیــت زیادی از 
مهاجران در قایق های بادی و غیراســتاندارد 

می گذارند.
وی با بیــان اینکه »البته یک مانع دیگر هم 
مثل همین جلوی راه شــان اســت. آن هم 
هنگامــی که بخواهنــد از ترکیه و از طریق 
دریای اژه و ســیاه به یونــان بروند آنجا هم 
باز با خطر مواجه هســتند« تشریح کرد: این 
خطر در حد و اندازه ای اســت که حتی وقتی 
جلیقه هــای نجات داخل آب هــم به آن ها 
می دهنــد ایــن جلیقه ها تقلبی بــوده و کار 
نمی کند و با اینکه این افراد جلیقه داشــتند، 
امــا وقتی قایق برگشــته روی آب نمانده و 
همگی غرق شــدند. این خطراتی است که 
بر ســر راه مهاجران غیرقانونی به خصوص 
آن هایی که با خانــواده می روند؛ وجود دارد. 
باید جامعــه را از این خطرات آگاه کرد تا به 
دام قاچاق بر ها نیفتند. همچنین باید یک فکر 
اساسی برای کشور کرد تا مردم به این شکل 
تنهــا راه نجات و بهبود زندگــی خود را در 

مهاجرت نبینند.

یکی از خواسته های 

بزرگ بچه های امروزی یعنی 

متولدین دهه هفتاد و هشتاد 

از خانواده این است که آن ها 

را پشتیبانی کنند تا بتوانند از 

کشور بروند. عمدتاً جذابیت 

مقصد نیست که موجب این 

امر شده، بلکه دافعه مبدا 

است که دارد آن ها را به 

مهاجرت وامی دارد

80 درصد زنان می توانند خون اهدا کنند
آمارها و گزارش های ســازمان انتقال خون ایران نشان می دهد که سهم زنان از 
اهدای خون در کشور، با یک درصد افزایش به پنج درصد رسیده که باز هم اندک 
اســت.به گزارش »صبح امروز« به نقل از مهر، در هفت ماه نخست سال 99، یک 
میلیون و 37۶ هزار و 293 نفر برای اهدای خون در سراســر کشور مراجعه کردند 

که از این تعداد مراجعه 882 هزار و 10۶ واحد خون اهدا شده است.
بشیر حاجی بیگی سخنگوی سازمان انتقال خون ایران، با اشاره به اینکه در هفت 
ماه نخســت سال جاری بانوان استان های خراســان جنوبی، کردستان، لرستان و 
سیستان و بلوچستان اقبال بیشتری به اهدای خون داشتند، گفت: شاخص اهدای 

خون بانوان در کشور 5 درصد است.
الهام خلف عادلی مشــاور مدیرعامل ســازمان انتقال خون ایران در امور بانوان، با 
اشاره به بیماران تالاسمی، سرطانی، پیوندی، نوزادان و مادران باردار گفت: خیلی 
از ایــن بیماران تنها با مصرف خون اهدایی مردم قادر به ادامه زندگی هســتند و 
رســالت سازمان که تأمین خون ســالم و کافی برای نیازمندان است بدون داشتن 

داوطلبانی که انگیزه های خداپسندانه و نوعدوستانه دارند، ممکن نیست.
وی به اشاره به افزایش مشارکت بانوان برای اهدای خون در کشور، افزود: بانوان 

قادرند هر ۴ ماه یک بار خون اهدا کنند. آمار اهدای خون بانوان کشور با افزایشی 
یک درصدی به 5 درصد رسیده است، در حالی که در برخی از کشورهای اروپایی 

این آمار 50 درصد و در کشورهای همسایه تا 15 درصد می رسد.
گیلدا اسماعیلی فر پزشک دفتر جذب و نگهداری اهداکنندگان خون ستاد مرکزی 
ســازمان انتقال خون ایران، با اشاره به باورهای غلط بانوان در اهدای خون، گفت: 
بانوان فکر می کنند که کم خون هستند و اهدای خون سبب ضعف آنها می شود اما 
طبق مستندات تنها 20 درصد بانوان دچار کم خونی هستند و تست هموگلوبین و 

مشاوره با پزشک اهدا سبب می شود این افراد از اهدای خون معاف شوند.
وی افزود: شــرایط اهــدای بانوان تفاوت چندانی با مردان ندارد شــرایط عمومی 
شامل سن 18 تا ۶0 سال و وزن بالای 50 کیلو گرم است و مردان ۴ بار در سال 
خون اهدا می کنند در حالی که بانوان تنها 3 بار مجاز به این کار هســتند. ســطح 
هموگلوبین بالای 12 برای بانوان قابل قبول به حســاب می آید و اگر بانوان باردار 
باشــند مجاز به اهدای خون نیستند. بانوان شــیرده نیز از این کار معاف هستند و 
اگر بانویی شــیردهی نداشته باشد ۶ هفته پس از زایمان قادر است خون اهدا کند 

اما کسانی که دچار سقط جنین می شوند تا ۶ ماه از اهدای خون معاف هستند.
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معرفی هدی پیرویان عضو شبکه ملی 
دستبافته ها در مشهد

مرجانه حسین زاده
 هدی پیرویان که به واســطه  پدربزرگش 
به قالی بافی علاقه مند شــده این حرفه را 
از ســال 90 با 300 هــزار تومن و خرید 
»دار« و »نخ و نقشــه« شروع کرده است 
و بعد محصول نهایی را به مبلغِ 750 هزار 
تومــان فروخته و بــا آن و 3 قالی دیگر 
تولید کــرده و تا جایی پیش آمده که حالا 
تعداد قابل توجهی بافنده در سطح مشهد 
و طرقبه شــاندیز دارد و در این کارگاه ها  
گلیم قشــقایی با پشم دســت ریس، گلیم 
ترکمن،  پشتی  تابلوفرش،  ســفره کردی، 
قالیچه های تمام ابریشم و...بافته می شود. 

ســال 90 بعد از طی مراحل آموزش و اخذ مدارک قالی بافی درجه 1 و 2، آموزش پرداخت، 
چله کشی، گلیم سوزنی و قشــقایی در کنار تولید، کلاس آموزشی هم دارد و به هنرجویانش 
مدرک هم می دهد و می گوید: ابتدای شروع به کارم تنها یک هنرجو داشتم اما با مرور زمان 
تعــداد هنرجویان ام افزایش پیدا کرد. علی الخصــوص زمانی که ثبت نام بیمه تامین اجتماعی 
قالی بافان مطرح شــد کلاس های آموزشی ام رونق خوبی داشت. به این خاطر که بافندگان و 

کارآموزان به شرطِ قالی بافی بیمه می شدند.
این مربی صنایع دســتی شهرســتان طرقبه  و  شــاندیز با بیان اینکه اغلب بافندگان اش غیر 
متمرکز هســتند، ادامه می دهد: بافندگان من اغلب قالی تابلوفرش، قالیچه و گلیم را در منزل 

تولید می کنند و ساکنِ نیشابور، سرخس، بجنورد و برخی شهرستان های اطراف هستند.
او با اشــاره به چالش های فروش در این هنر می گوید: در ســال های قبل پیش آمده بود که 
بعضــا تابلوها و طرح هایی را تولید می کردیم که بازار، اقبال چندانی به آن  طرح و نقشــه ها 
نداشــت در این مواقع طبعا نمی توانســتیم فروش خوبی داشته باشیم و مجبور به فروش زیرِ 
قیمت بودیم اما الان سفارشی کار می کنم و بنابراین مشکلی ندارم و همواره از تبریز، تهران 
و شــیراز سفارش دارم. اما مهم ترین مشکل در حوزه  فرش به عقیده  من بالارفتنِ سرسام آورِ 
قیمت مواد اولیه  آن اســت. این مســئله قیمت نهایی محصول را بالا برده و استقبال مردم و 

فروش ما را کاهش می دهد .
این بانوی کارآفرین با تاکید بر اینکه در سال های اخیر بیمه ی بافندگان به دلایل متعدد قطع 
می شــود، اظهار کرد: بیمه مهم ترین خواسته  بافندگان فرش دست باف است اما از سال 92 و 
93 بیمه  بافندگان قطع شد این اواخر هم ماموران بیمه پس از بازدید، بیمه  بافندگانِ در حال 
کار را هم به بهانه های متعدد نظیرِ اینکه بافنده منزل نبوده یا هزینه  فیش واریزی سه ماهه 

را پرداخت نکرده، قطع می کنند و این اتفاق خوبی نیست.
هدا پیرویان که تاکنون در نمایشــگاه های بســیاری حضور داشته در خصوص تاثیر کرونا بر 
کســب وکارش بیان کرد: من تعدادی فرش 9متری زیر بافت دارم، بافنده هایم بیمار شدند و 
امکان بافت ندارند، از طرفی مشــتری روی من فشار آورده چرا که محصول اش را می خواهد 

و حتی به خاطر تاخیر، خسارت می خواهد.
وی کــه مهم ترین ویژگی تولیدات اش را مواد اولیه ی مرغوب آنها می داند، می گوید: همواره 

سعی کرده ام بهترین پشم را استفاده کنم.
هدی پیرویان از اعضای فعال شــبکه ملی دست بافته هاست و مواد اولیه و نهاده های مورد 

نیازش را از سامانه پیشه تامین می نماید.

صادرات محصولات هنرمندان صنایع دستی 
تربت حیدریه به کشورهای اروپایی و آمریکایی

فرهنگــی،  میــراث  اداره  رئیــس 
صنایع دســتی  و  گردشــگری 
محصولات  صادرات  از  تربت حیدریه 
این  صنایع دســتی  هنرمندان  هنری 
و  اروپایی  به کشــورهای  شهرستان 

آمریکایی خبر داد.
به گــزارش روزنامــه »صبح امروز« 
و بــه نقــل از روابط عمومــی اداره 
کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
علی  رضوی  خراســان  صنایع دستی 
محمدی روز گذشته با اعلام این خبر 

افزود: متأســفانه با وجود اینکه شــیوع ویروس کرونا بر بازارهای داخلی، خارجی و صادرات 
تأثیر گذاشــته، اما خوشبختانه بیش از 5 میلیارد ریال صادرات صنایع دستی از این شهرستان 

انجام شده است.
او ادامه داد: محصولات صنایع دســتی صادرشده مربوط به زوج های هنرمند علی اسپلانی و 
نرگس قائمی در رشــته خراطی چوب، ناهید مؤذن و محمد حیدری در رشته تولیدات نمدی، 
رسول نیکو زاده و سعیده مهدي زاده در رشته تولیدات چرمی، ابراهیم مختاری و محمدحسین 

علیدوست در رشته تراش سنگ های قیمتی و فاطمه حیدری در رشته سفال و لعاب است.
محمدی یادآور شــد: شهرستان تربت حیدریه بیش از1500 هنرمند، صنعتگر و شاغل خانگی 

صنایع دستی دارد.
شهرستان تربت حیدریه در فاصله حدود 1۴0 کیلومتری از مشهد مرکز استان خراسان رضوی 
قرار دارد و دارای 320 جاذبه گردشــگری اســت و 52 اثر تاریخی در فهرســت آثار ملی به 

ثبت رسیده است.

فراخوان شعر برای »جان پدر کجاستی؟«
فراخوان ارســال شــعر درباره 
دانشگاه  »تروریســتی«  وقایع 
کابــل و کوثــر دانــش برای 
تدوین مجموعه شعر »جان پدر 

کجاستی؟« اعلام شد.
بــه گــزارش روزنامه»صبــح 
امروز« و به نقل از ایســنا، در 
فراخــوان این جشــنواره آمده 
است: »حوادث تروریستی اخیر 
در دانشــگاه کابل و موسســه 
جمع  عواطــف  دانش،  کوثــر 
وسیعی از شاعران را جریحه دار 

کرد و سبب سرایش شعرهای بسیاری شد.
اکنون عبارت »جان پدر کجاســتی« نمادی شــده اســت برای بیان اندوه دو ملت ایران و 

افغانستان نسبت به تهاجم هایی که بر دانش و آگاهی در این کشور می شود.
خانــۀ ادبیات افغانســتان، موسســه فرهنگــی درّ دری و کانــون ادبی کلمــه برآن اند که 
مجموعــه ای از ســروده های شــاعران فارســی زبان برای ایــن وقایع را گردآورند.شــما 
می توانیــد ســروده های تان را تا جمعــه )23 آبــان 1399( با روش های ارتباطــی زیر، به 
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گزارشی بر اساس آخرین برآورد کیفیت زندگی در وبسایتنامبئو؛

شاخص های بی کیفیت زندگی
موضوعی  زندگی  کیفیت 
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اســت که هر کسی به 
طور لاینفکی با آن در 
ارتباط است.درواقع در 
در  جاری،مــا  ســال 
برهــه ای از تاریــخ قرار 
گرفتیم که منحصر به فرد 
است و کیفیتی متفاوت با 
آنچه تــا کنون بــوده را 

تجربه می کنیم.

وبسایتنامبئو)NUMBEO(در ماه نوامبر برآورد 
جدید خــود از کیفیت زندگی در شــهرهای 
مختلف جهان را بهروز کرده است، که بر این 
اساس بسیاری از شهرهای ایران نتوانسته اند 

رتبه قابل قبولی را به دست آورند.
به طور نمونه برای مشــهد؛ شــاخص قدرت 
 )VERY LOW( خریــد در کمترین حالــت
و متقابــلا نســبت قیمت کالا بــه درآمد در 
بالاترین حالــت )VERY HIGH( قرار دارد. 
البته شــاخص آب و هوا در مشهد مناسب و 
همچنین ایمنی و مراقبت های بهداشــتی در 
حد متوســط)MODERATE( اعلام شــده 

است.
حال اگر یک شــخص این آمــار را به عنوان 
مرجع ورفرنســی برای کیفیــت زندگی قرار 
دهد،می تواند تصمیم بگیرد که زندگی در این 
کلان شــهر را باید با چه کیفیتی برای خود 

تعریف کند.
بنابرایــن کیفیــت زندگی در هر کشــوری، 
بســتگی به فاکتورهای مختلفــی دارد که از 
مهمتریــن آن هامی توان به شــرایط امنیتی، 
اقتصــادی و هزینه های زندگی، آب وهوایی و 
همچنین بهداشــتی اشــاره کرد.اما شاید هم 
نتوان تنها با استناد به همین فاکتورها،کیفیت 
زندگی کشورها را رده بندی کرد؛ زیرا عواملی 
وجــود دارد کــه می تواند کیفیــت زندگی را 
منوط به شاخص های خوشبختی بداند و این 
خوشــبختیمی توانداز نظر هر فردی متفاوت 

معنا شود.
اقتصادی که زیرمجموعهشاخص های 

کیفیت زندگی است!
یک مدرس دانشــگاه در حوزه جامعه شناسی 
بیان می کنــد: مهم تریــن موضوعی که در 
جامعه کنونی به عنوان شاخص کیفیت زندگی 

می توان مورد بررســی قرار داد، حوزه درآمد 
شــخص یا خانواده و همچنیــن قدرت خرید 
اســت. اگر این موضوع را بخواهیم به صورت 
دقیق بررسی کنیم باید هزینه های جاری یک 
شــخص در یک بازه زمانی مشــخص )مثلا 
یــک هفته( را در ایران با همــان هزینه ها با 
چند کشور دیگر مقایسه کنیم و به جمع بندی 
برسیم. بدون شک اقتصاد جامعه فعلی ما که 
کرونا نیز به آن دامــن زده، روزهای خوب را 
نمی گذراند. وقتــی خط فقر 9 میلیون تومانی 
را در مقابل حقــوق قانون کار قرار می دهیم، 
متوجه می شویم که بخش عمده ای از جامعه 
در زیر خط فقر به ســر می برند و این موضوع 
به طرز ویژه ای ســطح کیفــی زندگی آنها را 

تحت الشعاع قرار داده است.
ابراهیمــی ادامــه می دهــد: در مقابل وقتی 
شــخص یا خانواده ای از پس تامین امرمعاش 
و هزینه های جاری زندگی خود برنیاید، به تبع 
دیگر توان تفریح، سینما، کتاب، تئاتر، رستوران 
و... را ندارد. ایــن آیتم های هرچند اقتصادی 
فرهنگی، در زیرمجموعهشاخص های کیفیت 

زندگی قرار می گیرد.
به اپلیکیشن زندگی خود، چند ستاره 

می دهید؟ 
وی با اشــاره به اینکه »چندین سال است که 
صحبت از کیفیت زندگی برای بخش کثیری 
از جامعه ســخت شده و با التهابات ارزی چند 

سال اخیر نیز این موضوع شدت گرفته است« 
می افزاید:بــا افزایش قیمت کالاها و خدمات، 
دغدغه تامین هزینه هایمعیشتی برای بسیاری 
از مردم ایران بیشــتر شــد. حالا این روزها 
در لحظه به لحظــه زندگی اغلب شــهروندان 
همچونکار، تردد، مهمانی خانوادگی و... وقتی 
از کیفیت زندگی حرفی به میان می آید،سخن 
از شاخص های اقتصادی و اجتماعی است که 
بر شیوه زیست، معیشــت، اشتغال، تعاملات 
و تقریبا اغلب عرصه های زندگی آنها ســایه 
افکنده اســت. در گفت وگوها، مــردم اغلب 
شــاخص هاییمانند بیکاری، تورم، قدرت پول 
ملی و... را می ســنجند و مقایســه می کنند، 

چراکه برای آنها ملموس است.
این مدرس دانشگاه در پایان بندیصحبت های 
خود با اشــاره بــه یک مثــال جالبمی گوید: 
به نظر مــن، از مردم بخواهیــد زندگی خود 
را یک اپلیکیشــن فــرض کننــد و در نظر 
ســنجی به کیفیت آن ستاره بدهند. این گونه 
می توانیدشاخصی که از بطن جامعه سرچشمه 
می گیــرد را به دســت آورید. بی شــکنتیجه 
آمارایننظرســنجی مردمی، همان خوشبختی 
کمرنگ شــده ای اســت که در این سال هاو 
علی الخصوص سال جاری به دلیل مشکلات 
به وجود آمده به دلیل شیوع بیماری، با توجه 
به شرایط ملتهب از زندگی مردم رخت بربسته 

است.
شاخص کیفیت زندگی بر مبنای احساس 

خوشبختی
یک جامعه شــناس نیز با اشــاره به تعریف 
بیــان می کند: کیفیــت به معنی  »کیفیت« 
دستیابی به اســتانداردهایی است که از پیش 
تعیین شده است. اگر بخواهیم این استاندارها 
را با شــرایط زندگی افــراد در جامعه ایرانی 
بســط دهیم، بایــد آنها را با توجــه به نیازها 
تعریــف کنیم. این نیازها نیــز به خودی خود 
در زیرمجموعهخواســته های شهروندی قرار 
می گیرد؛ که باید بعضا به وسیله دولت و بعضا 

به صورت شخصی تامین شود.
دکتــر حقی ادامــه می دهد: به طــور نمونه 
شــاخص کیفیت هوا و بهداشــت محیط از 
جمله نیازهایی است که هر شهروندی در حد 
مطلوببه آن نیاز دارد. اماوقتی یک شخص به 
طور خودخواســته تصمیم می گیرد در یکی از 
کلان شــهرها مانند تهران با چند میلیون نفر 

جمعیت زندگی کند، بایــد این موضوع را نیز 
بپذیرد که در شــهری با آلودگی و همچنین 
ترافیک بیشــتری مواجه است. پس بالتبع از 
بخشــی از نیازهای خود چشم پوشی می کند 
تــا به بخش دیگری برســد. بنابراین کیفیت 
زندگی او را نباید منوط به شاخص های عرف 
شده دانســت چراکه این شــخص شاخص 
کیفیت را بر مبنای احســاس خوشــبختی و 
خوشــحالی خود انتخاب کرده اســت؛ نه بر 

مبنای آمار و ارقام های ارائه شده!
وی تصریح می کند: مردم عام جامعه کیفیت 
زندگــی خود را در کنار احســاس شــادی و 
خوشبختی شخصی با مواردی همچون سرانه 
استفاده از تفریحات و محصولات فرهنگی و 
با هزینه های جاری  همچنین نســبت درآمد 
و معیشتیمی ســنجند. هرچند برای این افراد 
توضیح اینکه شــاخص امنیتی مــا درمنطقه 
خاورمیانه در سطح مطلوب است، بی اهمیت 
نیســت امــا برای آنها شــاخص محســوب 
نمی شود. سطح کیفی یک زندگی معمولی در 
کشــورهای اروپایی را اگر از نظر شــاد بودن 
جامعه با مردم ایران مقایسه کنیم دچار نوعی 
انواع مختلف فستیوال ها  افسردگی می شویم. 
و جشنواره هایمهیج و خانوادگی باعث می شود 
که لااقل اگر افــراد از نظر مالی در رده مرفه 
محســوب نمی شــوند، اما با حضور در چنین 
برنامه هایی احساس شــاد بودن کنند. مردم 

کشــور ایران نه تنها در رده مردم شــاد دنیا 
قرار نمی گیرند، بلکه غمگین هم محســوب 
می شوند. همین مردم را می توان با کوچکترین 

دلخوشی به زندگی دلگرم و امیدوار کرد.
تعاریف و کاربردهای متفاوت کیفیت زندگی

کیفیــت زندگی در دهه هــای اخیربه مفهوم 
مهمی در تحقیقات روانشناســی و اجتماعی 
تبدیل شده است،. اولیور و همکاران )1997( 
کیفیت زندگــی را ارزیابــی و ادراک افراد از 
وضعیت زندگــی خویش، تحــت تاثیر نظام 
فرهنگی و ارزشــی شرایطی که در آن زندگی 
می کننــد، تعریف نمــوده واعتقــاد دارند که 
انتظارات، معیارها و خواسته های فرد  اهداف، 
به میزان وسیعی بر وضعیت جسمانی، روانی، 
میزان استقلال روابط اجتماعی و اعتقادات او 

تاثیرگذار است. 
در ایــن میان برخی نیــز مجموعه ای از رفاه 
جسمی، روانی و اجتماعی که بوسیله شخص 
یا گروهی از افراد مانندشادی، رضایت، افتخار، 
اقتصادی،  موقعیتهای  تندرســتی،  و  سلامت 
و... درک  آموزشــی، خلاقیــت  فرصت های 
می شود را به عنوان کیفیت زندگی میدانند. ) 

بلداجی و همکاران،1389( 
بنا به تعریف سازمان بهداشت جهانی کیفیت 
زندگــی، درک افــراد از موقعیت زندگی خود 
به لحاظ فرهنگ، سیســتم ارزشــی، اهداف، 
انتظارات، استانداردها و اولویت هایشان است. 

)بونومی و همکاران،2000( 
علی الرغم تمام تعاریف و کاربردهای متفاوت، 
کیفیــت زندگی یک مفهوم وســیع اســت و 
بصورتپیچیده ای با فرهنــگ حاکم، وضعیت 
روانشناختی، میزان استقلال روابط اجتماعی، 
باورهای شــخصی فــرد و عوامل محیطی و 
بسیاری عوامل پیدا و پنهان دیگر در آمیخته 
و مرتبط اســت و در ســال های اخیر اهمیت 
بســزایی یافته اســت. )احمدی و همکاران، 
138۶(بــدون تردید ارتقا کیفیــت زندگی را 
نمی توان منوط به آیتم های بررســی دانست؛ 
چراکه هر شخص جدای از آمارها برای سطح 
زندگی خــود تصمیم می گیرد امــا این بدان 
معنا نیســت که نمودارها خلاف واقع را ارائه 
می دهند. درواقع مسئولیت پذیری و مشارکت 
در بهبــود شــرایط زندگــی جمعی،می تواند 
شــهری زندگــی  کیفیــت  افزایــش   بــه 

 بینجامد. 

ابراهیمی:وقتی خط 

فقر ۹ میلیون تومانی را در 

مقابل حقوق قانون کار قرار 

می دهیم، متوجه می شویم که 

بخش عمده ای از جامعه در 

زیر خط فقر به سر می برند و 

این موضوع به طرز ویژه ای 

سطح کیفی زندگی آنها را 

تحت الشعاع قرار داده است

حقی: مردم عام 

جامعه کیفیت زندگی خود 

را در کنار احساس شادی و 

خوشبختی شخصی با مواردی 

همچون سرانه استفاده 

از تفریحات و محصولات 

فرهنگی و همچنین نسبت 

درآمد با هزینه های جاری و 

معیشتیمی سنجند

سازمان نظام پزشکی مشهد با خانه مطبوعات خراسان رضوی تفاهم نامه همکاری منعقد کرد
 به منظور توســعه همکاری های مشترک میان ســازمان نظام پزشکی مشهد و 
خانه مطبوعات و ورســانه های خراســان رضوی تفاهمنامه همکاری مشترکی 

به امضا رسید.
مدیر خانه مطبوعات و رســانه های خراســان رضوی،انعقاد تفاهم نامه مشترک 
میان خانه مطبوعات و رســانه های اســتان و ســازمان نظام پزشکی مشهد را 
فصل جدیدی در همکاری میان جامعه پزشــکی و رســانه ای استان دانست و 
با اشاره به اینکه اســتان خراسان دومین قطب رسانه ای کشور به صورت عام و 
اولین قطب رســانه ای در عرصه رسانه های نوین کشور است، گفت:ظرفیت های 
معرفی نشــده ی زیادی چه در جامعه پزشــکی و چه در معرفی ســازمان نظام 
پزشــکی به عنوان یک سازمان پاسخگو در بخش غیر دولتی به مردم وجود دارد 
و که رســانه ها آمادگی همکاری در این زمینه را در راستای مسئولیت اجتماعی 

خودشان دارند.
وی به شــکل گیری گروه پزشکان »همیار رسانه« در پی انعقاد این تفاهم نامه 
اشاره کرد و گفت:رســانه ها نیازمند حمایت جامعه پزشکی برای انعکاس علمی 
و دقیق اخبار و اطلاعات حوزه بهداشــت و درمان به آحاد جامعه هســتند. وی 
همچنین از برگزاری دوره ی کوتاه مدتِ آموزشی »خبرنگاری تخصصی در حوزه 
پزشــکی و بهداشت و درمان« با همکاری سازمان نظام پزشکی خبر داد و گفت: 
پزشــکان ما در همه گیری کرونا هم سنگ تمام گذاشتند و این وظیفه رسانه ها 
است که بتوانند در این شرایط بازوی کمکی جامعه پزشکی باشند و مردم را بیش 

از بیش نسبت به شرایط موجود آگاه سازند.
غلامرضا بنی اســدی،نایب رییس هیئت مدیره خانه مطبوعات و رســانه های 
خراســان رضوی در این دیدار با گرامیداشــت یاد شهدای مدافع سلامت، اظهار 
کرد:رسانه ها در عین آگاهی بخشــی عمومی رسالت انعکاس خدمات مدافعان 
ســلامت را در دوران کرونا داشته و به خوبی در این عرصه همگام با مجاهدت 

کادر درمانی کوشا بودند.
دکتر مســعود زحمت کش،مدیر روابط عمومی ســازمان نظام پزشکی مشهد در 

خصوص این تفاهم نامه همکاری گفت: به منظور توســعه ارتباطات و تعاملات 
بین رسانه های اســتان و جامعه پزشکی و با بهره گیری از ظرفیت بسیار خوب 
خانه مطبوعات و رســانه های اســتان، انعقاد این تفاهم نامه در دستور کار قرار 

گرفت.
وی در ادامه گفت: شــرایط سخت کار در حرفه پزشکی شامل سال های طولانی 
تحصیل، گذراندن طرح، گذرانــدن دوره تخصص و بازآموزی های مداوم باعث 
می شود پزشکان در مسییر کاری و علمی خود به چیز  دیگری جز طبابت و کسب 
رضایت مردم  فکر نکنند و این موضوع باعث شده که جامعه پزشکی در برقراری 

ارتباط با رسانه ها و گاهی عموم مردم تا حدودی دچار ضعف باشند.
وی افزود: نگاه بعضی از مردم و رســانه ها به جامعه پزشــکی چندان منطبق بر 
واقعیت نیســت و وضعیت رفاهی پزشــکان با برخی تصورات عمومی و آنچه از 

بیرون به نظر می رسد فاصله دارد.
به گفته وی، شــاید چیــزی حدود 5 درصد از جامعه پزشــکی در وضعیت مالی 
ویــژه قراردارند؛ در حالی که این موضوع نزد افکار عمومی برای قاطبه ی جامعه 

پزشکی تصور می شود.

وی افزود:از حدود شــش هزار پزشک عمومی در مشهد، فقط 2 هزار نفر پروانه 
طبابــت دارند و از ایــن تعداد 900 نفــر آن ها دارای مطب هســتند و بقیه در 

درمانگا ها، مراکز درمان اعتیاد، اورژانس ها و...فعالیت می کنند.
مدیر روابط عمومی ســازمان نظام پزشکی مشــهد در ادامه ضمن انتقاد از ارائه 
اطلاعــات غیرعلمی در برخی از رســانه ها درخصوص درمان کرونا، گفت: جای 
تاسف دارد که دانشمندان و اســاتید بزرگ ما در این شرایط صدایشان به مردم 
نرسد و اطلاعات غیرمستند و بعضا خرافی از سوی برخی افراد به سادگی منتشر 
شده و افکار عمومی را تحت تاثیر قرار دهد. تحقیقی تا کنون در این زمینه انجام 
نشــده است اما به عقیده من بخش قابل توجهی از فوتی های ما در ایران برمی 
گردد به همین اطلاعات نادرســت، خرافــی و خوددرمانی های عجیب و غریب 
که افراد بعضا به آن ها متوســل شده و زمان طلائی برای دریافت درمان واقعی 

را از دست می دهند.
دکتر زحمتکش اظهار تاســف کرد: ســال های اخیر دوران بسیار سختی برای 
جامعه پزشکی بوده است؛سال هایی که  پزشکان ما با انواع فشارها روبرو بوده اند؛ 
فشــار ناشــی از تعرفه های ناعادلانه،مالیات های سنگین و انگشت اتهامی که 
مقصر همه ی کمی و کاستی های حوزه بهداشت و درمان را پزشکان معرفی کرده 

و آنها را در مظان اتهام قرار می دهد.
وی کــم کردن جایگاه اجتماعی پزشــکان را دارای پیامد منفی شــدید خواند و 
هشدار داد: در شرایطی که ورود به عرصه درآمدزایی برای پزشکان عملا پس از 
طی ســالهای طولانی تحصیل و گذراندن طرح  تقریبا قبل از 35 تا ۴0 سالگی 
امکانپذیر نیست؛ کاهش جایگاه اجتماعی پزشکان ما را به سمتی پیش سوق می 
دهد که در آینده ای نه چندان دور، دست به دامان پزشکان خارجی از کشورهایی 

چون هند و پاکستان شویم.
دکتــر رضا گلدوزیان،معاون پشــتیبانی و رفاهی به نمایندگی از ســازمان نظام 
پزشکی مشهد ومجتبی محمودی،مدیر خانه مطبوعات و رسانه های استان این 

تفاهم نامه را امضا کردند.
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رئیس کمیسیون حقوقی شورای شهر مشهد:

آبادگران، حق شهر مشهد را بدهد
رئیس کمیســیون حقوقی شــورای شهر مشهد 
گفت:در زمان احداث پــروژه آبادگران اداره راه و 
شهرســازی تقبل کرده که 55 درصد سهم سرانه 
شــهرداری برای خدمات عمومی شهر را پرداخت 
کند، اما تاکنون این سهم پرداخت نشده است؛ چه 
شــرکت آبادگران و چه اداره راه و شهرسازی باید 

این سهم را پرداخت کند.
با ایسنا،  سیدمحســن حســینی پویا در گفت وگو 

درخصوص شــرکت آبادگران، اظهــار کرد: شــرکت آبادگران که روبه روی پارک کوهســنگی 
مجتمع های مســکونی، رفاهی، تجاری و... را ساخته اســت، باید حدود 55 درصد سهم سرانه به 
شــهرداری مشــهد اختصاص می داد. زمین آن جا را اداره راه وشهرسازی به شرکت آبادگران داده 
اســت. در آن زمان اداره راه و شهرسازی 55 درصد سهم سرانه شهرداری برای خدمات عمومی 

شهر را تقبل کرده است، اما تاکنون این سهم را پرداخت نکرده است.
رئیس کمیسیون حقوقی شورای اسلامی شهر مشهد عنوان کرد: در زمان صدور پروانه آبادگران، 
این تعهد در آن ذکر شــده است. در این تعهد قید شده که پایان کار تنها مشروط بر این است که 

55 درصد سهم سرانه به شهرداری تحویل داده شود.
حسینی پویا با اشاره به اینکه »تاکنون سهم شهرداری تحویل داده نشده است«، خاطرنشان کرد: 
دوستان شرکت آبادگران درخواست دارند که شهرداری پروانه پایان کار را صادر کند و شهرداری 
نیز به درستی به آن ها می گوید که شرکت آبادگران هنوز 55 درصد سهم سرانه را پرداخت نکردید.

وی ادامه داد: مسأله و دعوای اینکه 55 درصد سهم سرانه را چه کسی باید بدهد، هنوز حل نشده 
است. بر روی کاغذ باید اداره راه وشهرسازی این را بدهد اما آن چیزی که برای شهرداری ملاک 
اســت این اســت که باید مالک این سهم را بپردازد. برای شــهرداری فرقی نمی کند که شرکت 

آبادگران می خواهد این سهم را بپردازد و یا اداره راه و شهرسازی.
رئیس کمیسیون حقوقی شورای اسلامی شهر مشهد تاکید کرد: این سهم حق شهر و مردم مشهد 
است. یکی از بکرترین مناطق مشهد در دست شرکت آبادگران است. فارغ از اینکه این کار درست 
بوده است یا خیر، درحال حاضر سهم مردم و شهر مشهد باید پرداخت شود. اداره راه و شهرسازی 
متاســفانه از این مسئولیت شانه خالی می کند.حسینی پویا عنوان کرد: حق شهر مشهد بین شرکت 
آبادگران و اداره راه و شهرسازی پاس داده می شود. ما در کمیسیون حقوقی شورای اسلامی شهر 
مشــهد این موضوع را مورد بررسی قرار دادیم. مدیران شرکت آبادگران می گویند که این تعهد بر 
روی دوش ما نیســت. حرف آن ها از دیدگاه خودشان درست است. از دیدگاه شهرداری مشهد نیز 
حرفشــان درست است.وی با بیان اینکه »باید حق شهر مشهد داده شود«، گفت: 55 درصد سهم 
سرانه که حق شهر مشهد است باید پرداخت شود، چه شرکت آبادگران و چه اداره راه و شهرسازی 
باید این سهم را پرداخت کند. در جلسه بعدی بررسی قرار است، مسئولین راه و شهرسازی حضور 
داشــته باشند. آنان درخصوص این موضوع توضیح بدهند تا بدانیم که چطور می توانیم سهم حق 

شهر مشهد را بگیریم.

 تکمیل کانون های ناتمام کوه پارک
 تا ۱5 اسفندماه سال جاری

شــهردار منطقه 9 از پیشرفت 75 درصدی پارک 
بانوان بوســتان وکیل آباد و  تکمیل کانون های 
ناتمام کوه پارک تا 15 اســفندماه سال جاری خبر 
داد. به گزارش صبح امروز ، جواد اصغری شهردار 
منطقه 9 در مرکز 137 حاضر شــده و به سوالات 

شهروندان پاسخ داد.
وی با اشــاره به اینکه فضای ســبز، پرتکرارترین 
درخواست ســاکنان منطقه 9 از شــهرداری این 

منطقه در تماس با 137 بوده اســت، ادامه داد: در همین راستا، احداث پارک بانوان بوستان وکیل 
آباد در حال انجام اســت که تا کنون از پیشرفت 75 درصدی برخوردار بوده و تا پایان سال جاری 

به بهره برداری خواهد رسید.
احداث کانون کودک و خانواده در کوه پارک

اصغــری ادامــه داد: همچنین در پروژه کوه پارک، کار با قدرت در حال انجام بوده و مقرر شــده 
اســت تا 15 اسفند ماه ســال جاری، فازهای ناتمام این پروژه نیز به اتمام رسیده و کل پروژه در 
اختیار شــهروندان قرار گیرد.شهردار منطقه یک مشــهد گفت: در حال حاضر عملیات اجرایی در 
کانــون دوم به عنوان کانون کودک و خانواده در حال انجام بوده و در کانون پنجم نیز طراحی به 
عنوان فضاهای ورزشی در حال انجام است، احداث کانون سوم نیز در حال انجام است، همچنین 
احداث آبشــار توسط سازمان پارک ها در حال انجام بوده و مجموعه طبیعتگردی نیز برای ایجاد 
آشنایی بیشتر شهروندان با گونه های گیاهی و جانوری، توسط مشاور در حال طراحی می باشد.

برخورد با گودهای خطری بر اساس بند 14 ماده 55 قانون شهرداری ها
اصغری گفت: یکی از معضلات موجود در حوزه ســاخت و ســازها، وجود گودها و ســازه های 
ســاختمانی رها و خطری است که بر اســاس بند 1۴ ماده 55 قانون شهرداری ها، نسبت به اخذ 
نیابــت قضایی جهت رفع خطــر این موارد اقدام می نماییم که گاها، رفــع خطر از این موارد، از 
اعتبــارات ما خارج بوده و نیازمند تامین اعتبار بــوده و در برخی از موارد نیز نیازمند وضع قوانین 
جدید برای برخورد با این معضل هســتیم.وی عنوان کرد: در پی درخواســت های مردمی 137، 
بازگشــایی معبر بین ســرافراز 13 و 15 انجام شد که در تماس های روز جاری، تقدیر شهروندان 

را در پی داشت.
75 درصد از درخواست های مردمی 137 شهروندان منطقه 9 انجام شده است

احمد رمضانی فرخد، سرپرســت اداره ارتباطات مردمی شهرداری مشهد نیز در این نشست اظهار 
داشــت: 10 هزار و ۴03 درخواســت مردمی با مشارکت 5 درصد از ساکنان منطقه 9 در تماس با 
137، به ثبت رسیده است.وی افزود: از این تعداد درخواست، 95 درصد در 72 ساعت پاسخگویی 
شــده و 75 درصد نیز انجام شده اســت، فضای سبز، نظارت بر ساخت و سازها، مرمت و آسفالت 
و مرمت و بهســازی پیاده روها، پرتکرارترین درخواست های شهروندان از شهرداری منطقه 9 در 

تماس با 137 بوده است.
 

معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد اعلام کرد؛

پیشرفت فیزیکی 53 درصدی پروژه تقاطع غیر 
همسطح ابوطالب

معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد گفت: تقاطع غیر همسطح ابوطالب در حال 
حاضر از 53 درصد پیشــرفت فیزیکی برخوردار است و طبق زمان بندی انجام شده در 22 بهمن 
امســال آماده بهره برداری خواهد شــد.به گزارش صبح امروز، خلیل الله کاظمی در این خصوص 
افزود: پروژه تقاطع غیر همســطح ابوطالب با هدف برقراری ارتباط میان بولوار ابوطالب شــمالی 
با بزرگراه شــهید چراغچی و همچنین بخش مرکزی شهر، هفتم اردیبهشت امسال آغاز شد.وی 
اضافه کرد: در حال حاضر بزرگراه شــهید چراغچی به عنوان یک شریان حیاتی با بولوار ابوطالب 
به صورت یک سه راهی تقاطع دارد که به وسیله دوربرگردان تازه تاسیس غیر همسطح با فاصله 
مناســب در دو سمت بولوار تکمیل شده اســت که با اجرای تقاطع غیر همسطح ابوطالب، بخش 
جنوبی بولوار با عبور از بزرگراه شــهید چراغچی به بخش شــمالی متصل خواهد شد.وی تصریح 
کرد: اجرای این پروژه در ســهولت تردد و کنترل تبادل ترافیک میان بزرگراه شــهید چراغچی و 
بولوار ابوطالب تاثیر بســیار زیادی خواهد داشت و همچنین دسترسی بولوار ولیعصر به راه جانبی 
شــمالی بزرگراه شهید چراغچی و بولوار ابوطالب شــمالی را تامین خواهد کرد.کاظمی ادامه داد: 
پل اصلی تقاطع ابوطالب با عرشــه تیر پیش ســاخته بتنی به طول حدود 187 متر و انجام 5700 
مترمربع عملیات خاکی در حال اجرا اســت.معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد 
افزود: تقاطع غیر همســطح ابوطالب با اجرای پل، فضای ســبز، نورپردازی، جابجایی معارض و 
هزینه تملک با عددی بالغ بر80 میلیارد تومان تا 22 بهمن امسال آماده بهره برداری خواهد شد.
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رئیس پلیس راهور اســتان در راســتای اجرای کلان  پروژه ترویج رعایت حق تقدم 
عابر پیاده با هدف ایمن ســازی معابر برای عبور عابــران گفت: در ابتدا حدود 90 
تقاطع برای اجرای طرح تقدم عابر پیاده انتخاب شــد که تاکنون اقدامات عمرانی، 
اصلاح هندســی و آشکارســازی خطوط عابر در ۶0 چهارراه به اتمام رسیده است 
و تا پایان ســال تقاطع های باقی مانده نیز به این آمار افزوده خواهند شد.ســرهنگ 
حمیدرضا دهنوی با اشاره به انتخاب تقاطع  هایی که هم اکنون فعالیت عمرانی برای 
تغییر آن ها به نفع عابران پیاده در حال اجرا اســت، افزود: انتخاب چهارراه های که 
مدیریت شهری هم اکنون درحال مناسب  سازی آنها برای عبور عابران پیاده است با 
نظر و مشورت پلیس راهور انتخاب شده اند.وی در ادامه تاکید کرد: متر و معیار ما و 

شهرداری برای اجرای کلان پروژه حق تقدم عابر پیاده در این تقاطع ها علاوه بر میزان تلفات و تصادفات عابران، تردد خودرو 
و عابران پیاده اســت.رییس پلیس راهور ادامه داد: در واقع این  چهارراه ها بیشــترین تردد خودرو و عابر پیاده را در مقایسه با 

دیگر تقاطع ها دارند و به  همین  دلیل برای اجرای این  طرح انتخاب شده اند.

مدیرعامل سازمان عمران شــهرداری مشهد از آغاز عملیات اجرایی پروژه تعریض 
مسیر بلوار پنجتن به جمعه بازار شهید شوشتری خبر داد.

امیرســیاوش حجازی در این خصوص گفت: با توجه به ترافیک  شــدید در مســیر 
دسترســی به جمعه بازار شهید شوشتری با پیگیری های سازمان میادین و مشاغل 

شهری شهرداری مشهد تصمیم گرفته شد تا مسیر مذکور تعریض شود .
وی افــزود: این پروژه با هــدف کاهش ترافیک، کاهش آلودگــی و کاهش زمان 

رانندگی آغاز به کار کرده است.
حجازی اضافه کرد: این پروژه شــامل عملیات تحکیم بستر و خاکبرداری به طول 

1800 متر و افزایش عرض کنونی محور از 7 متر به 22 متر است.
وی ادامه داد: همچنین در این پروژه، دیوارحائل سنگی به مقدار 1۶۴0 مترمکعب، جدول کانیوو ۴30 متر، کانال بتنی مسلح 
27 متر، کانال روباز با جدول بتنی 150 متر، جدول بتنی آیلند 1۴00 متر، عملیات آســفالت در دولایه به طول 1800 متر و 

عرض 22 متر ، خط کشی مسیر و نصب علائم ترافیکی اجرا خواهد شد.

انضباط ترافیکی و اجتماعی هدف اصلی کلان پروژه حق تقدم عابر پیاده آغاز عملیات تعریض مسیر بلوار پنجتن به جمعه بازار شهید شوشتری

رئیس امور پایش، ارزیابی و اطلاعات مدیریت سازمان برنامه و بودجه کشور :

بودجه ای تازه برای ادامه احیای برج و باروی توس
پایــش،  امــور  رئیــس 
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اطلاعات  و  ارزیابــی 
ســازمان  مدیریــت 
برنامه و بودجه کشور 
از پیشنهاد تامبن اعتبار 
باروی  و  بــرج  پروژه  به 
شــهر تاریخی توس خبر 

داد.
امروز  به گــزارش صبح 
ســعید جغتایی در بازدید 
از شــهر تاریخی توس و 
مجموعه فرهنگی تاریخی آرامگاه فردوسی 
با بیــان این مطلب افــزود: اقدامات خوبی 
درشــهر تاریخی توس و مجموعــه آراماه 
فردوســی از محل اعتبارات ملی و اســتانی 

آغاز شده است.«
او ادامه داد: پروژه احیای برج و باروی توس 
نیز از محل اعتبارات ملی آغا شــده و برای 

تــداوم این عملیاتی مرمت و احیا در ســال 
آینده نیز اعتبار تخصیص خواهد یافت.«

جغتایی هم چنین برای تامین اعتبار 8 موزه 
شهرستان های خراســان رضوی که بیش 
از ۶5 درصد پیشــرفت دارنــد ومرکز ملی 

گوهرسنگ ها قول مساعد داد.
هــم چنین ابوالفضل مکرمــی فر مدیر کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضــوی نیز در ایــن بازدید گف: 
»دولت هــای یازدهم و دوازدهم توجه ویژه 
ای به شهرتاریخی توس و آرامگاه فردوسی 
داشته اند که منجر به توسعه و آبادانی توس 

شده است.«
او افــزود: »در دولــت دوازدهم تاسیســات 
آرامگاه فردوســی با هزینه حدود 30میلیارد 

ریال نوسازی شده است.«
مکرمی فر ادامه داد: »هم چنین برای احیای 
برج و باروی توس نیز حدود 35 میلیارد ریال 

هزینه شده است.«
او یادآور شــد: »بیــش از 300 میلیارد ریال 
نیــز پروژه های بازپیرایــی جلوخان آرامگاه 
فردوسی و مســیر درسترسی به ارگ کهندژ 
توس با مشارکت شهرداری مشهد اجرا شده 

است.«
اداره کل میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری خراسان رضوی اجرای عملیات 
مرمت برج و باروی شهر باستانی توس را از 

مهر ماه پارسال آغاز کرده است.
ارتفاع برج اصلی شــهر تاریخی توس 9 متر 
و عرض آن ۶ متر است. شهر تاریخی توس 
دارای 10۶ نیــم برج، چهار دروازه شــامل 
رودبار، مرو، نیشابور و رزان و وسعت منطقه 

آن هفت هزار مترمربع است.
اعتبار در نظر گرفته شده برای مرحله نخست 
مرمت برج و باروی این شــهر تاریخی 1۶ 
میلیارد ریال اســت که در سفر سال گذشته 

رییس جمهــوری به خراســان رضوی 90 
میلیارد ریال بــرای اجرای این پروژه منظور 
شد. در این چارچوب از سال 97 به مدت سه 
سال و هر سال 30 میلیارد ریال از این اعتبار 
اختصاص می یابد و بــه فراخور تخصیص 

اعتبار عملیات مرمت انجام می شود.
شهر تاریخی توس با محوطه 3۶0 هکتاری 
در فهرســت آثار ملی به ثبت رسیده است. 
منطقه توس در سده دوم هجری مجموعه ای 
 از آبادی هایی همچون نوغان، سناباد و توس 
بود که توس آبادترین آنها محسوب می شد 
و امروز همه آن آبادی ها درون شــهر مشهد 

قرار دارند.
پس از شــهادت حضرت امــام رضا )ع( در 
خراســان، تاریخ دانان محل دفن پیکر مطهر 
و حرم آن حضــرت را ›ارض توس‹ عنوان 
کردند. توس در زمان حمله مغول ویران اما 
پس از مدتی تجدید عمارت و چندمرتبه مقر 

فرمانروایان مغول شد.
بازســازی عمارت قلعه تــوس پس از مرگ 
تیمور صورت گرفــت. در دوره های بعد نام 
توس را با نام مشهد یک جا به کار می بردند 
اما مشــهد به تدریــج به واســطه اهمیت 
مذهبی، شهر توس را تحت  الشعاع خود قرار 

داد و مرکز خراسان شناخته شد.
توس تا بهمن 1391 یکی از روستاهای تابع 
مشهد شــناخته می شــد اما با تایید شورای 
عالی معماری و شهرســازی این روســتای 
ابوالقاسم فردوسی  تاریخی که مقبره حکیم 
در جوار آن قرار دارد به عنوان یک محدوده 
منفصل شهری به شــهرداری مشهد واگذار 
شــد. هم اکنون توس زیر نظر شــهرداری 

منطقه دوازدهم مشهد اداره می شود.
خراســان رضوی حدود هزار و700 اثر، بنا، 
محوطه و تپه تاریخی و میراث معنوی ثبت 

شده در فهرست آثار ملی ایران دارد.

تاکنون حدود 10 هزارمیلیارد ریال پروژه توسط معاونت اقتصادی در سطح شهر با روش تامین مالی نقد و 
غیر نقد صورت پذیرفته و عمدتا با رویکرد پروژه های زیرساختی در راستای تسهیل در حمل و نقل شهری 

نظیر ساخت پارکینگ و تقاطع های غیر همسطح تامین مالی شده است.
 به گزارش صبح امروز به نقل از روابط عمومی معاونت اقتصادی شهرداری مشهد، مهدی حاتمی، با اعلام 
این خبر افزود: پروژه تقاطع غیر همسطح خلیج فارس )بزرگراه آیت الله هاشمی رفسنجانی- بلوار مجیدیه( 
ماه گذشــته در کمیسیون ماده 13 مورد بررسی قرار گرفت و قرارداد این پروژه به مبلغ 790میلیارد ریال با 
شرکت ساختمانی ریتون منعقد گردید. نحوه تامین مالی پروژه مذکور به صورت ۴0 درصد نقد و۶0 درصد 

غیر نقد می باشد که شامل واگذاری املاک، پروانه و مجوزات ساختمانی است.
وی افزود: این نوع قراردادهای تامین مالی در واقع روش نوینی در چرخش منابع مالی و تســریع در اجرای 
پروژه های هدف ایجاد می کند و با فعال شــدن چرخه منابع غیر نقد شــهر، حجم پروژه های شهری نیز 

افزایش می یابد.
 معاون اقتصادی شهردار مشهد با تاکید بر اعمال روش تامین مالی نقد و غیر نقد در بسیاری از پروژه های 
شهری در دوره پنجم شورای اسلامی شهر گفت: این شیوه تامین مالی در پروژه های متعددی مانند تقاطع 
چهار ســطحی آزادگان، تقاطع های غیر همسطح خلیج فارس و مصلی ، پارکینگ های زیرسطحی مجد، 

آزادی و میدان شهدا و پروژه بازگشایی محور خلج-کوشش به کار گرفته شده است.
وی به دلایل اجرای به موقع پروژه هایی مانند تقاطع چهارسطحی آزادگان اشاره کرد و بیان داشت: اجرای 
پروژه های شــهری با شیوه تامین مالی نقد و غیر نقد منوط بر برگزاری مشترک فراخوان جذب پیمانکار و 
انعقاد قرارداد تامین مالی پروژه ها توســط معاونت های اقتصادی و عمران و حمل و نقل شهری می باشد 
کــه با توجه به وضعیت موجود اقتصادی و افزایش قیمت ها، تامین مالی به موقع پروژه ها تاثیر مثبتی در 
اجرای آن توســط پیمانکاران خواهد داشت، از این رو با تحقق تامین مالی نقد و غیر نقد پروژه ها در اسرع 

وقت توسط معاونت اقتصادی شاهد افزایش سطح پیشرفت فیزیکی پروژه های در دست اقدام هستیم.
 وی در خاتمه خاطرنشان کرد: تاکنون حدود 10 هزار میلیارد ریال پروژه توسط معاونت اقتصادی شهرداری 
مشهد در سطح شهر با روش تامین مالی نقد و غیر نقد و عمدتا با رویکرد پروژه های زیرساختی در راستای 

تسهیل در حمل و نقل شهری نظیر ساخت پارکینگ و تقاطع های غیر همسطح تامین مالی شده است.

مناطــق  کمیســیون  رئیــس 
شورای  کم برخوردار  و  پیرامونی 
شهر مشهد گفت: پس از حذف 
دیوارهای شهرک شهید بهشتی 
و الحاق آن به فضاهای شهری، 
شهرداری مشهد با تاکید و اعتبار 
15 میلیاردتومانی مصوب شورای 
شهر، نسبت به ساماندهی فضای 
داخلی شهرک، ساماندهی معابر، 
ایجاد  و  ســبز  فضــای  تقویت 
زیرســاخت های مورد نیاز اقدام 

کرده است.
 بــه گــزارش صبــح امــروز، 
رمضانعلی فیضــی با بیان اینکه 
محلــه 22 بهمن و مجتمع های 

مسکونی شهرک شهید بهشتی از جمله محلاتی بوده که کمیسیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورای 
شــهر آنها را به عنوان پروژه های الگویی محرک توسعه تعریف کرده است، گفت: برهمین اساس مقدمات 
کار نیز فراهم شــد و سازمان بازآفرینی و دفتر تســهیلگری پس از استقرار در محله یاد شده، روی مسائل 

مهم تمرکز کردند.
فیضی ارائه خدمات از سوی شهرداری به مجموعه آپارتمان های شهرک شهید بهشتی را یکی از مطالبات 
ســاکنان دانست و اظهارکرد: براســاس ضوابط، این آپارتمان ها، مجتمع مســکونی شناخته می شود و لذا 

براساس قانون امکان ارائه برخی خدمات در چنین فضاهایی وجود نداشت.
وی در ادامه افزود: خدمات دهی گســترده و رسیدگی به مسائل و مشکلات این شهرک مستلزم الحاق آن 
به فضاهای عمومی شــهری بود که در همین راستا، دیوار حائل شهرک شهید بهشتی تخریب شد؛ دیواری 
که کارکرد و ضرورت خود را پس از ۴0 سال از دست داده بود و فقط باعث ایجاد جدایی و مشکل حقوقی 

برای خدمات رسانی شهرداری شده بود.
رئیس کمیسیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورای شهر مشهد با بیان اینکه تخریب دیوار یک مطالبه 
مردمی بود که خوشــبختانه با برچیدن آن علاوه بر ایجاد رضایت عمومی، موانع حقوقی نیز برداشــته شد، 
گفت: پس از این تخریب، شــهرداری مشهد با تاکید و اعتبار 15 میلیاردتومانی مصوب شورای شهر، برای 
ســاماندهی فضای داخلی شهرک، ساماندهی معابر، تقویت فضای ســبز و ایجاد زیرساخت های مورد نیاز 

اقدام کرد.
فیضی از تعریف دو دســته پروژه برای شهرک شــهید بهشتی و محله 22 بهمن خبرداد و اظهارکرد: دسته 
اول، پروژه های اعتمادســاز هستند؛ شهرک از یک ملک مشــاع به فضای عمومی تغییر ماهیت داده و لذا 

مطالبه مردمی است که تغییرات برای آنها ملموس باشد.
وی در تشــریح پروژه های اعتمادساز گفت: این پروژه ها شــامل شکل گیری ورودی شهرک و بلوار، ایجاد 

فضاهای بازی کودکان، تامین فضای ورزشی و روشنایی و پارکینگ و ... است.
فیضی خاطرنشــان کرد: در کنار این پروژه ها، پروژه هایی هم هســتند که برای تکمیل حلقه ســاماندهی 
محلات مورد نیاز هستند ولی پیشبرد فرآیند آنها مستلزم همراهی و مشارکت ساکنان نیز هست و آنها باید 

در قالبی سازماندهی شده وارد تعامل با مدیریت شهری شوند.
رئیس کمیسیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورای شهر مشهد افزود: این پروژه ها شامل فضاهای بین 

بلوک ها، برچیدن الحاقات و ملزمات، تامین زیبایی بصری و ساماندهی منظری و ... است.
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مصاحبه تند و توفانی شجاع علیه رسول پناه

 از دلایل جدایی تا بوسه به پیراهن الریان
بعد از جدایی از پرسپولیس و حضور در الریان، 
اکنون شجاع خلیل زاده به هجمه ها و انتقاداتی 
که نســبت به این انتخابــش صورت گرفته، 

واکنش نشان می دهد.
به گزارش “ورزش ســه”، بعد از ســه فصل 
درخشان و بدون فراز و  نشیب در شرایطی که 
تصور می شد شــجاع خلیل زاده به همکاری 
با ســرخ ها ادامه دهد، او راهی الریان شــد تا 
هواداران تیمش در شــوک بزرگی فرو بروند. 
این تصمیم شجاع در کنار صعود تیم به فینال 
آسیا باعث شد تا موضع تند هواداران را متوجه 
خود ببیند و اکنون در گفتگویی با خبرنگار ما 
بــه ماجراهایی که باعث این تصمیم جنجالی 
شده پاسخ می دهد. شجاع در این گفتگو مدعی 
اســت که او صادقانه عمل کرده و اهل فریب 
هواداران نیست و مدیریت وقت باشگاه او را به 

سمت این تصمیم هل داده است.
با تمام بی مهری ها و فحاشی ها از 

هواداران عذرخواهی می کنم
اول از همــه یــک عذرخواهی از هــواداران 
می کنــم، علیرغــم این همــه بی مهری که 
نسبت به من شــد از آنها عذرخواهی می کنم 
و از همین جا می گویم دوبــاره برمی گردم و 
می بینم تان. قبــل از اینکه به لیگ قهرمانان 
برویم من چند جلسه با باشگاه برای قراردادم 
داشتم. فکر کنم حدود ۶-5 جلسه داشتیم که 
در چند جلســه حتی در اتاق خود را برایم باز 
نکرد و صحبت های حاشیه ای می کرد. من به 
او گفتم آقای رسول پناه قبل از اینکه به دوحه 
برویم تکلیف قراردادم را مشــخص کن تا با 

تمرکز راهی اردوی تیم شوم. 
آقای دیرباز تو درباره من حرف نزن

بعد از اینکه جلســه با آقای رســول پناه تمام 
شد، جلوی در باشگاه به خبرنگاران گفتم که 
می خواهم چهار ســاله و شش ساله با باشگاه 
قرارداد ببندم. به خدا قســم اگر یک کلمه بالا 
و پایین بگویــم. می بینم که خیلی درباره این 
مســاله حرف می زنند و یک سری فحاشی ها 
می کنند. یک سری بازیگران دلقک هم درباره 
من حرف می زنند. یک آقایی به اســم کامبیز 
دیرباز هم درباره من حــرف زد که باید به او 
بگویم شــما چیزی درباره فوتبال نمی دانی و 
تو یک نفر حداقل دربــاره من حرف نزن. تو 
نمی خواهد ادای کسانی که فوتبال می فهمند 
را در بیــاوری. خودت را جای من بگذار و بعد 

صحبت کن درباره من.
ما پول نگرفتیم تا پرونده برانکو بســته شود، 

آقای دیرباز شما چه کردی؟
آقایــی کــه می آیی بــرای خودشــیرینی و 
سواستفاده پســت علیه من می گذاری خودت 
یادت نیســت در حرفه ات چــه کردی؟ برای 
اجرا در یک برنامه تمــام قرارداد یک میلیارد 
و خرده ای ات را جلو گرفتی تا جایی که تهیه 
کننده برای دیگر عوامل پول نداشت و  مجبور 
شد برای ادامه برنامه شخص دیگری را بیاورد. 
همــان برنامه ای که برای پربیننده شــدن از 
بازیکنان دعــوت می کرد. الان می آیی درباره 
من حرف می زنی. من و بازیکنان پرسپولیس 
اما بارها ماه ها بدون پــول بازی کردیم. پول 
نگرفتیم تا بدهی های باشگاه پرداخت شود و 
مشکل تیم حل شود و پرونده های مالی باشگاه 
بسته شــود. وقتی می گویم برای 50 میلیون 
بیشــتر پروژه را عوض می کنی به این خاطر 
اســت که ما هم خیلی چیزها را می دانیم اما 
نمی گوییم، برعکس شما که برای خودنمایی 

دست به دامن فوتبال می شوی.
رسول پناه گفت الان وقت تمدید با تو 

را نداریم
از همه پیشکسوتان عزیز که درباره من حرف 
می زنند از آنها عذرخواهی می کنم و به گردن 
من حــق دارند. غیــر فوتبالی ها هر صحبتی 
می کنند در حد و اندازه ای نیستند که بخواهم 
جواب شان را بدهم. بگذارید درباره آن روزها 
بگویم. بعد از جلسه ای که با آقای رسول پناه 
داشــتم به خبرنگاران گفتــم می مانم و یک 
پست هم در اینستاگرام منتشر کردم و نوشتم 
جایی نمی روم. فــردای آن روز برای تمدید 
قرارداد به باشــگاه رفتم و آقای رســول پناه 
گفتند چرا مصاحبه کردی و گفتی قرارداد چهار 
ســاله می بندی. تو قرارداد داری و از این جور 
حرف ها. گفتم آقای رسول پناه در قراردادم بند 
و آپشــن دارم و می توانم جدا شوم، می خواهم 
آن بند و آپشن را از قراردادم بردارم تا در ادامه 
در تیم بمانم. گفت ســازمان بازرســی اجازه 
نمی دهد قــرارداد بازیکن را بالا ببرم. گفتم 3 
سال ماندم و بدون چشمداشت مالی و افزایش 
قــرارداد کارم را کردم. الان می خواهم در تیم 
بمانــم و خیلی از بازیکنان تیم قراردادشــان 
دو برابر من اســت. جواب درستی به من نداد 
و فــردای آن روز دوباره به باشــگاه رفتم و با 
آقای رســول پناه صحبت کردم و گفتم ما به 
بازی های آسیایی می رویم و بعد از آن دیگر 
صحبت نمی کنم. گفت ما الان در حال جذب 
بازیکن جدید هستیم و وقت این را نداریم که 
با بازیکنان قدیمی صحبــت کنیم. بازیکنان 
قدیمی هستند و می توانید از آنها بپرسید. اگر 
می بینید الان سکوت کردند به خاطر شرایط 

من است چون دیگر می ترسند حرفی بزنند.
رسول پناه جز دروغ حرفی برای گفتن 

نداشت
مــا به بازی های آســیایی رفتیم و دیگر هیچ 
حرفی نزدیم تا پایان مسابقات. اما یک سوال 
دارم، بازیکن پرســپولیس چه زمانی می تواند 
درباره مطالبات خودش حرف بزند؟ اول فصل 
حرف نزند، قبل از بازی حرف نزند. بعد از بازی 

تیم برده و همه چیز خوب است و نباید حرف 
بزند. قبــل از دربی نباید درباره آن حرف بزند 
و بعد از قهرمانی هم همه چیز خوب اســت 
و نباید حرفی بزند که کســی ناراحت شــود. 
پس چه زمانی برای مطالبات باید حرف زد و 
زندگی مان را بکنیم. من از بچگی پرسپولیسی 
بودم و همه دوستان نزدیکم می دانند که برای 
رســیدن به این پیراهن چقــدر تلاش کردم. 
از همین جــا هم می گویم که در آن باشــگاه 
فقط آقای رغبتی بود که کمک کرد و درباره 
قراردادم صحبت کرد. دستش هم درد نکند و 
از همینجا از ایشان تشکر می کنم و عذرخواهی 
می کنم. ایشــان زحمت کشــید و الان هم 
زحمت می کشد اما آقای رسول پناه جز دروغ 

چیزی برای گفتن نداشت.
وقتی حرف های رسول پناه علیه خودم را 

شنیدم، فهمیدم اینجا جای من نیست
این بحث تمام شــد و ما به ایــران آمدیم و 
جلسه خوبی با آقای رغبتی داشتیم. آنها گفتند  
که فردا چک مطالباتــت را به تو می دهیم و 
قراردادت هم جدید است ۴ و خرده ای میلیارد 
بسته می شود. گفتم نه از کسی کمتر می گیرم 
و نه بیشتر. صحبت کردیم و تمام شد ولی سر 
همین توافق هــم 3 روز مرا پیچاندند و چک 
را ندادند. فردای روزی که قرار بود به باشگاه 
بروم وویس آقای رسول پناه را برایم فرستادند 
که راجع به من صحبت کرده بود. همان شب 
فهمیدم که جای من قطعا اینجا نیست و همه 
مردم هم حرف های آقای رســول پناه را باور 
کرده بودند. مردمی که ۴ سال برای شان بازی 
کرده بودم، حرفم سند نبود و حرف رسول پناه 
سند بود؟ هجمه هایی که پشت سر من بود را 
می دیدم چرا که یک سری صفحات مجازی 
پشت رسول پناه بود که به دنبال خراب کردن 
بازیکــن و قرار دادن آنها روبــروی هواداران 
بودند. تــا بازیکن حرف می زنــد او را جلوی 
هوادار قرار می دادند. از قطر شــروع شــد که 
هجمه را علیه من کردند که شجاع به دنبال 
خراب کردن تیم است. مردم و هوادار هم ساده 
که پس درست است و شجاع به دنبال خراب 
کردن تیم است. گفتم بهتر است که من بروم 
که تیم خراب نشود و به قول هواداران بروم تا 

تیم ضربه نخورد. 
می گویند شجاع پولکی است، بله حق 

با شماست
بعضی ها می گویند شــجاع پولکی، 
بله دوســتان من پولکــی و رفتم ولی 
زمان همه چیز را مشــخص خواهد 
کرد. من سکوت کردم ولی دیدم هر 
چه ســکوت کنم بدتر می شود. من 
نخواســتم صحبت کنم. نمی خواهم 

تیم به حاشــیه برود. همه تیم می دانند 
که در لیگ قهرمانان آسیا بودیم و چه 
کارهایی پشت پرده می کردند. بروید 

از آقای گل محمدی بپرســید که 
دلش چقدر خــون بود که برای 

تیم زحمت می کشید اما آقایان 
در تهران به دنبال جانشــین 
ســیدجلال،  با  بودند.  وی 
علی کریمی، مهدوی کیا ،  
مهرداد میناوند، آقا کریم،  و 
یحیی صحبت کردم. دست 
همگی درد نکند. همه آنها 
حرف های من را شنیدند و 
گفتند تصمیم درستی برای 
آینده بگیر. با این احترامی که 
دیدم چــه کار باید می کردم. 
مردم اما حرف آقای رســول 
پناه را قبول می کنند. چون قلبا 
او را دوست دارند چرا که کاری 
کرده بود همه هــواداران علیه 

بازیکنان بودند. تا بازیکنی حرف 
می زد هجمه عظیمی علیه بازیکن 

شکل می گرفت. بازیکنان حاضر در 
تیم ایــن صحبت ها را نمی توانند بکنند 
و دست شان بسته اســت. از تک تک 
بازیکن بپرسید. بازیکن الان نمی تواند 

درباره پولش حرف بزند. مگر نباید بازیکن 
بعد از قــراردادش طبق تعهــد پولش را 
بگیرد؟ مگر بازیکن خانواده و زندگی ندارد؟ 
امــا کاری کردند که اگر به دنبال حق مان 
باشــیم انگ بی تعصبــی و خراب کردن 
تیم می زننــد و الان هم بازیکنان به این 
دلیل سکوت کرده اند. ما جز فوتبال شغلی 
نداریم. الان شــما به بیمارستان بروی و 
در حال مرگ هم باشــی اول باید پول 
واریز کنی تا بعــد درمان صورت بگیرد 
ولی اینجا فوتبالیست باید سکوت کند و 

درباره حق خود صحبت نکند. 
از شجاع گنده تر از باشگاه رفتند 

و مشکلی نیست
همــه بازیکنــان رفتنــد در فضای 

جدید تا پیشرفتی داشــته باشند. من 
نمی گویم رفتم پیشــرفت کنــم، رفتم تا 
فضای جدیــدی را تجربه کنم. حالا هر 
کی می خواهد صحبتی کند و بی احترامی 
کند بالای سر من جا دارند. من هواداران 
پرسپولیس را دوســت دارم، نه آنهایی 
که به دنبال خودشیرینی در صفحات 
مجازی هســتند. آنهایــی که هوادار 
واقعی پرســپولیس هستند می دانند 
چه می گویــم. گنده تر از من همه از 
پرسپولیس رفتند. علی آقای کریمی 
رفت، آقای مهدوی کیا رفت، آقای 
هاشــمیان، باقری، دایی و ... که 

گنده تر از من بودند رفتند. این پرسپولیس بوده 
که مانده. من خودم چند فصل در پرسپولیس 
مانــدم و علیرغم تمام مشــکلات و جدایی 
بازیکنان، از هیچ تلاشــی برای موفقیت تیم 
کوتاه نیامدیم و مســلما در آینده هم اوضاع 

همینطور خواهد بود.
بحث بوسیدن را پیش کشیدند تا مرا 

جلوی هوادار خراب کنند
بحث بوسیدن لوگوی الریان پیش آمد که به 
نظرم این ها بازی اســت تا بیشتر مرا روبروی 
هواداران قرار دهند و خراب کنند. من با الریان 
قرارداد بستم. تا لحظه ای که با الریان قرارداد 
دارم بــا جان و دل بازی می کنم. این خصلت 
من اســت و تا زمانی که با تیمی قرارداد دارم 
با همه وجــود و بدون کم کاری برایش بازی 
می کنم. وقتی سرپرســت و مدیر تیم از من 
چنین درخواستی می کنند من می توانم آن را 
قبول نکنم؟ من لوگوی پرسپولیس را با عشقم 
بوســیدم چرا که آرزوی بچگــی ام بود. همه 
می دانند که با این تیم گریه کردم، شاد بودم، 
بردیم و شکست خوردیم، قهرمانی ها دیدیم و 
فینال آسیا رفتیم. همه چیز را در این تیم دیدم، 
بی پولی، فحاشــی و دعوا کردیم. بیشــترین 

فحش را در این تیم من خوردم.
بسیاری دنبال خودشیرینی هستند اما من 

به خاطر پرسپولیس فحش خوردم
کدام بازیکن از من بیشتر به خاطر پرسپولیس 
فحش شنید. یک سری از بازیکنان از سکوت 
من استفاده کردند، چه بازیکنانی که خارج از 
ایــران بودند، چه بازیکنانی که داخل و در تیم 
بودند. من رک و راســت حرفــم را می زنم و 
خیلی ها دنبال سواستفاده و خودشیرینی بودند. 
من یک ماه ناله کردم که می خواهم بمانم یک 
نفر از هواداران پرسید مشکلش چیست؟ همه 
گفتند قرارداد دارد. من بند جدایی در قراردادم 
داشــتم که می توانســتم با وضعیت بی پولی 
پرســپولیس بارها قراردادم را فسخ کنم. چه 
جوری می گویند شجاع صد درصد قراردادش 
را گرفته و فســخ کرده؟ آن روزهایی که من 
شش روز پیاپی به باشگاه می رفتم چرا کسی 
ندیــد کــه 

مشکلم چیست؟ مگر می شود بازیکن خودش 
برود و از باشــگاه خواهش کند تا قراردادش 
را تمدید کنید. کجای دنیا این اتفاق می افتد؟ 
بازیکن برود باشــگاه و بگوید بند فســخ مرا 
بردارید و می خواهم تا آخر فوتبالم در این تیم 
بمانم. وقتی نخواهند چه می کنید؟ خودتان را 
بگذارید جای من، رییس تان به این درخواست 

شما پاسخ ندهد و نخواهدت چه می کنید؟ 
انگار استقلالی ها قهرمان لیگ و 

فینالیست آسیا شدند که قراردادشان چند 
برابر شده

چــه طور بازیکــن حریف قــرارداد دارند اما 
قراردادشــان ناگهان می شــود ۴ میلیارد و ۶ 
میلیارد و فلان؟ چطــور قرارداد 2 تومنی من 
نمی شود هم پایه قرارداد دیگر بازیکنان. مگر 
بازیکنــان تیم حریف قهرمان لیگ شــده یا 
به فینال آســیا رفته که قراردادش اینقدر بالا 
می رود اما برای ما را بازرســی و مدیر باشگاه 
نمی گــذارد؟ چطــور بازیکنان حــال حاضر 
پرسپولیس هم باید کمترین قرارداد را داشته 
باشند؟ قرارداد خیلی از تیم های لیگ برتری را 
با پرسپولیس مقایسه کنید و قطعا پرسپولیس 
چهارمین قرارداد را دارد. چرا تیمی که قهرمان 
می شود این همه بی احترامی می بیند و کسی 

حرف نمی زند.
قرارداد 2 میلیاردی بازیکن هم به هیچ 

دردی در این اقتصاد نمی خورد
همیــن الان به جرات می توانــم بگویم که 
10 بازیکن حال حاضر تیم پول ندارند. شاید 
بسیاری از دستم ناراحت شوند که شجاع چرا 
ایــن مصاحبه را کرد و ایــن حرف ها را زده. 
واقعیت را بگویم، راســت قضیه این است که 
پول ندارند بــه بازیکن بدهند. بازیکن ازدواج 
کرده یا بچــه دارد اما پولــش را نمی دهند. 
می گویند فوتبالیست 2 میلیارد می گیرد پس 
فوتبالیســت خارجی کــه 50 میلیارد حداقل 
می گیرد چــه؟ لیگ حرفه ای اســت و خرج 
بازیکن زیاد اســت. یک کفــش حداقل 10 
میلیون اســت، اجاره خانــه بازیکن حداقل 
20 میلیون اســت. یک ماشین معمولی 207 
شــده 500 میلیون. من رک هســتم و دروغ 

نمی گویم. 
4 سال پیشنهاد داشتم اما با کمترین عدد 

در پرسپولیس ماندم
من فینال آسیا رفتم و فینال آسیا را دیدیم. من 
31 سالم است، من را نخواستند و نخواستند 
بمانم؟ خیلی از پیشکســوتان عزیز که از 
آنها تشــکر کردم خواستند کمک کنند 
تا بمانم. امــا همین عزیزان بی احترامی 
از باشــگاه دیدند که چرا دخالت می کنند. 
مگر می شود این رفتار را دید؟ اینجا جز 
بی احترامی چیــزی ندیدیم و به خاطر 
هواداران ســکوت کردیم. همین الان 
فکر می کنید اوضاع خوبی دارند؟ من 
۴ سال پیشنهاد داشتم ولی ماندم. 
۴ سال پیشنهاد داشتم و هر وقت 
خواستید ایمیل این تیم ها را در 
اختیارتان خواهم گذاشت اما من 
ماندم و با کمترین پول تمدید 
کردم. 5 برابر پولی که به من 
در پرسپولیس دادند را می دادند 
اما با پرسپولیس تمدید کردم. 
هر کس بگوید پیشنهاد خوب 
خودنمایی  ماندم،  اما  داشــتم 
کرده اما من را می تواند برانکو 
شهادت بدهد که چطور ماندم. 
من به خاطــر همین هواداران 
مانــدم و با قــرارداد کمتر اما 
الان می گوینــد که باشــگاه 
پرســپولیس بزرگتر از بازیکن 
اســت. دقیقا همینطور اســت 
و خودم می گویم که باشــگاه 
پرســپولیس بزرگتر است. بروید 
تمام مصاحبه های قبلی مرا ببینید. 
چهار سال زحمت کشیدم و وقتی 
این مشــکل برایم پیش آمد کدام 

هوادار پشت من بود؟ 
من خواستم بمانم، اما 

نگذاشتند و الان می خواهند 
محرومم کنند؟

قبل از اینکه بروم بــا آقای رغبتی 
صحبت کردیم و گفتم که تنها کسی 
که زحمت کشید تا بمانم ایشان بود. 
من هیچ قراردادی با باشگاه نبستم. 
اینکه می گویند شــکایت می کنیم 
برای  نــدارم. من  درباره اش  حرفی 
پرسپولیس ۴ سال زحمت کشیدم 
و الان هم بخواهند شکایت کنند 
تاج سر ماســت. تا به حال گفتم 
چرا پرســپولیس شکایت کرده؟ 
چهار ســال زحمت کشــیدم و 
دم شان گرم که شکایت کردند 
و هیچ مشــکلی نیست و باز هم 
خودم را مدیون پرســپولیس و 
تمام هوادارانــش می دانم. قدر 
همان هوادارانی که بعد از این 
سال ها آمدند و فحش دادند را 
هم می دانم. آنها عاشــق تیم 
هســتند، درست مثل خودم. 
فکر نمی کنم دلیلی داشته 
باشند برای محرومیت من. 
من تمــام کارهایم قانونی 
و با مســتندات بــوده و 
برای  دلیلی  نکنــم  فکر 
باشند. داشته  محرومیت 

خودم دوست نداشتم از تیم بروم و نخواستند 
بمانم. اگر می خواستم بروم که با تیم به تهران 
برنمی گشتم. اگر می خواستم بروم که ۶ بار به 
باشگاه نمی رفتم و خودم خواهش نمی کردم 
تمدید کنند. اگر می خواستم بروم که با آقای 
رغبتی جلسه نمی گذاشتم ولی بعد مانع تمدید 
شوند. به چه زبانی بگویم نمی خواستند بمانم. 
مگر خواسته من چقدر با بازیکنانی که جذب 
شــدند فرق می کرد؟ مگر گفتم بالاتر به من 
بدهید؟ نمی خواســتند برادر من که بمانم و 
چطور بگویم؟ می گویند زحمت کشــیدی و 
پولــت را گرفتی در این چهار ســال. در این 
چهار سال که بودم پول پرسپولیس به اندازه 
یک ســاختمان 50 متری هم نبود که بتوانم 
آینده ام را درســت کنم. من سپاهان و مس 
کرمان و تراکتور بودم اما می دانید پرسپولیس 
چطور پول می دهد؟ آنقدر می دهد که بتوانی 
اجاره خانه و خرج های روزانه و حرفه ای ات را 
بدهی. بازیکنانی که در پرسپولیس بازی می 
کنند، مرد هستند. مرد روزهای سخت هستند. 
بعضی از آنها تا یک جایی می کشــند ولی 

بعضی ها دیگر نمی کشند!
اگر رسول پناه راست می گوید چرا 

بازیکنان از من حمایت کردند؟
باند در پرســپولیس بودم و بازیکن جذب می 
کردم؟ من چســب زخم تیم هم نبودم. آقای 
رســول پناه این صحبت ها را علیه من کرد 
تا خرابم کند اما کل تیم برای من اســتوری 
گذاشتند و حمایت کردند. دیگر از این واضح 
تر پاسخ بدهم؟ من دیگر چه توضیحی بدهم؟ 
بازیکنی که باندبازی کند، همه بازیکنان از او 
حمایــت می کنند؟ تیم بزرگتر دارد و کاپیتان 
آن ســیدجلال است و تا زمانی که او در تیم 
باشد هیچکس نمی تواند باند درست کند و به 

دنبال باندبازی باشد.
به بازیکن پرسپولیس دروغ نگویید

مــن واقعیــت را می بینــم و تعصبی حرف 
مالی  بزرگترین مشکل پرسپولیس  نمی زنم. 
است. یک واقعیت است که شاید مردم ندانند؛ 
شما می روید ســر کار و پولت را نمی دهند، 
قطعا شــما با جان و دل بازی نمی کنید. من 
چرا گفتم بازیکن پرسپولیس مرد است؟ چون 
با جان و دل و بدون توجه به مشکلات بازی 
می کنند. می برند و می برند و از پیروزی خسته 
نمی شــوند. به قرآن ریا ندارند. بازیکن جدید 
پرسپولیس مگر پول گرفته؟ بازیکن قدیمی 
مگر تسویه حساب کرده و پیش پرداخت این 
فصل را گرفته؟ بدون دریافتی بازی می کند و 
برای فینال می جنگند. در این مدت یک چیز 
در مدیریت پرســپولیس باب شده و آن هم 
دروغ و وعده واهی اســت. من اما الان برای 
آقای شــکوری و همچنین ســمیعی آرزوی 
موفقیت می کنم. امیدوارم تیم را حمایت کنند. 
آقای شکوری را می شناسم و ایشان فوتبالی 
اســت و امیدوارم حداقل او کنار تیم باشد و 

بازیکن را درک می کند. 
آقایحیی تنهاست و با بغض حرفش را 

می خورد
هواداران لطفا از تیم حمایت کنند و خصوصا آقا 
یحیی. آقای یحیی خیلی دراین مدت تنها بود. 
بارها دیدید که در نشســت های خبری لیگ 
قهرمانان چه حرف هایی را خورد و بغض کرد. 
مگر می شود تیم در آسیا بجنگد و در تهران 
برای کادرفنی دنبال جانشین باشند؟ امیدوارم 
کادر مدیریتی جدید حمایت کنند. کسی که در 
راس مدیریت باشگاه است حداقل باید راست 
بگوید. ما چیزی جز دروغ تا به امروز نشنیده 
بودیم. بازیکن پرســپولیس حقش است که 
راست بشنود. بازیکن پرسپولیس اینقدر دروغ 
شنیده گوشش از دروغ پر است. دروغ شنید اما 
به خاطر هوادار و پیراهن پرسپولیس جنگید. 
به او راست بگویید تا ببیند چه کاری می کند.
در انتظار دعای خیر هوادار پرسپولیس 

هستم
الریان تیم ریشه داری اســت و شرایطم در 
این تیم خوب اســت. من هم تمام تلاشــم 
را می کنم تا بتوانم در این تیم موفق شــوم، 
البته با دعای خیر هواداران پرسپولیس! دعای 
خیری که بدرقه راهم کردند وقتی که بعد از ۴ 

سال زحمت برای این تیم جدا شدم.
یک روز به پرسپولیس برخواهم گشت

دنبال فالوور در پرسپولیس نبودم. آنهایی که 
مرا فالــو دارند را دوســت دارم و آنهایی که 
ندارند را هم دوســت دارم و تاج سرم هستند. 
من دنبال فالو و آنفالو نیســتم. وظیفه ام بوده 
و با جان و دل برای پرســپولیس بازی کردم. 
دنبــال لایک و فالوور نیســتم که ببینم چه 
می کنند. اما بعضــی از بازیگران و مجریان 
تلویزیونی که خودشــیرینی می کنند، دنبال 
فالوور هستند. با اسم من دنبال فالوور هستند. 
یکی از آنها را اســم بــردم. یک فیلم اگر به 
کامبیز دیرباز 100 میلیون بیشتر بدهد سریع 
می رود بعد می آیــد درباره من حرف می زند؟ 
50 میلیون بیشتر بدهد یک فیلم دیگر بازی 
می کند و بعد می آید درباره من حرف می زند. 
در پایان از هواداران و خصوصا پیشکســوتان 
تشکر می کنم چرا که اگر انتقادی هم کردند 
از روی علاقه به پرسپولیس بوده و این حس 
برای من هم وجود داشــته. یک روز قطعا به 
پرسپولیس برخواهم گشت چرا که تیمم است 
و دوستش دارم. با جان و دل دوستش داشتم 
و دارم و مشــکل پیش آمد که رفتم و هیچ 
چیز دســت خودم نبود. من حرف هایم را زدم 
تا همه بدانند که رفتن دســت خودم نبود و 

نگذاشتند بمانم.

۲3 بازیکن به تیم ملی فوتبال دعوت شدند
دراگان اسـکوچیچ در حالـی اسـامی بازیکنان دعوت شـده بـه تیم ملی فوتبـال برای انجام 
بـازی دوسـتانه بـا بوسـنی را اعـلام کرده اسـت که تعـدادی از لژیونرهـا برای ایـن دیدار 

نشـده اند. دعوت 
بـه گـزارش مهـر، تیـم ملـی فوتبـال ایران کـه خـود را بـرای حضـور در ادامه مسـابقات 
مقدماتـی جـام جهانـی آمـاده می کنـد، روز 22 آبـان در دیـداری تدارکاتی بـه مصاف تیم 

ملـی بوسـنی خواهـد رفت.
بـه همیـن خاطـر دراگان اسـکوچیچ اسـامی بازیکنـان دعوت شـده بـرای این بـازی را به 

شـرح زیر اعـلام کرد:
دروازبانان:

محمدرشید مظاهری، امیر عابدزاده، پیام نیازمند
مدافعان:

میـلاد محمـدی- عـارف غلامـی- صـادق محرمـی - محمـد حسـین کنعانـی زادگان - 
شـجاع خلیـل زاده - مجتبـی نجاریـان - مرتضـی پورعلی گنجی - سـید مجید حسـینی

هافبک ها:
احسـان حـاج صفی- سـعید عـزت اللهـی- علی قلـی زاده - اکبـر ایمانی - وحیـد امیری 

- احمـد نورالهـی- امیـد نورافکن - سـیامک نعمتی
مهاجمان:

کریم انصاری فرد - مهدی قایدی - کاوه رضایی - ساسان انصاری

استقلال با سنت شکنی لیگ را شروع کرد تیم 
فوتبال استقلال که در فصول گذشته شروع خوبی نداشت و فصل نوزدهم را با شکست 

شروع کرده بود، بیستمین دوره لیگ برتر را با پیروزی برابر مس رفسنجان آغاز کرد.
بـه گـزارش مهـر، روز دوم از هفتـه اول رقابت هـای بیسـتمین دوره لیگ برتـر عصر امروز 
شـنبه با دیدار تیم های فوتبال اسـتقلال و مس رفسـنجان در ورزشـگاه خالی از تماشـاگر 
آزادی پیگیـری شـد کـه ایـن بـازی با برتـری 2 بر صفـر آبی های تهـران به پایان رسـید. 

وریـا غفـوری )58( و ارسـلان مطهری )۶۶( برای اسـتقلال گل زدند.
شـاگردان محمـود فکـری کـه با همـان ترکیب فصل گذشـته به میـدان رفتنـد و به دلیل 
بـاز نشـدن پنجـره نقـل و انتقالات خبـری از بازیکنان جدید نبـود، در نیمـه اول این دیدار 

موقعیت هـای زیـادی به دسـت آوردنـد اما نتوانسـتند از آنها اسـتفاده کنند.
البتـه تیـم مـس رفسـنجان موقعیت هـای خوبـی برای بـاز کردن دروازه اسـتقلال داشـت 
امـا ایـن تیـم هـم نتوانسـت از ایـن فرصت ها اسـتفاده کند تـا نیمـه اول با تسـاوی بدون 

گل بـه پایان برسـد.
نیمـه دوم امـا شـرایط متفاوتـی داشـت و آبی پوشـان فرصت هـای خوبی برای بـاز کردن 
دروازه حریـف پیـدا کردند که توانسـتند اسـتفاده بهتـری از آنها ببرند و به سـه امتیاز بازی 

اول در لیـگ بیسـتم دسـت پیدا کنند.
در دقیقـه 58 حملـه اسـتقلالی ها بـا دفـع اشـتباه مدافـع مـس همـراه شـد تـا تـوپ روی 
پـای وریـا غفـوری کاپیتـان آبی پوشـان فـرود بیایـد و او بـا ضربـه ای آرام دروازه نارنجی 

پوشـان را بـاز کند.
هشـت دقیقـه بعـد نوبـت بـه مهـدی قایدی رسـید تـا در موقعیـت گلزنی قـرار بگیـرد اما 
او بـا هوشـیاری توانسـت مدافعـان مـس را فریب دهد و تـوپ را برای ارسـال مطهری در 
گوشـه راسـت محوطـه جریمه ارسـال کند و ایـن بازیکن هم بـا ضربه ای دیدنـی و دقیقه 

گل دوم را بـرای اسـتقلال به ثمر برسـاند.
در دقایـق باقـی مانـده اسـتقلال چشـم بـه ضد حملات داشـت و مـس تلاش کـرد خود 
را بـه دروازه میزبـان آبـی پـوش نزدیـک کنـد اما حمـلات شـاگردان محمد ربیعـی آنقدر 

خطرنـاک نبـود کـه بتواند دروازه حسـینی را بـاز کند.
اسـتقلال کـه در فصـول گذشـته شـروع خوبی در لیـگ برتر نداشـت این بار بـا کادر فنی 
جدیدش توانسـت پیروزی شـیرینی را کسـب کند به سـه امتیاز اول از لیگ بیسـتم برسـد 

تـا موقعیـت خوبـی در جدول بـرای خودش دسـت و پا کند.
اسـتقلال فصـل گذشـته در حالـی که آنـدره اسـتراماچونی سـرمربی این تیم بـود لیگ را 
بـا شکسـت شـروع کـرد اما ایـن بار فکـری برعکس مربـی ایتالیایـی عمل کـرد و با یک 

پیـروزی کارش را در لیـگ بیسـتم آغاز کرد.

بیانیه باشگاه فولاد خوزستان علیه ذوب آهن
باشگاه فولاد خوزستان بیانیه ای را درباره اتفاقات بازی با ذوب آهن صادر کرد.

بـه گـزارش خبرگزاری مهر و به نقل از سـایت باشـگاه فولاد خوزسـتان، در بیانیه باشـگاه 
فولاد خوزسـتان آمده است:

روز گذشـته شـروع فصـل جدیـد فوتبـال ایـران و البتـه شـروع صـدور بیانیه هـا بـود، 
بیانیه هایـی کـه خیلـی زود روی خروجـی سـایت ها قـرار گرفـت تا هنـوز مسـابقات هفته 
نخسـت تمـام نشـده، اعتراضـات بـه داوری ها آغاز شـود امـا لازم دیدیم کـه در خصوص 
صحبت هـای انجـام شـده، توضیحاتـی را بـرای روشـن شـدن افـکار عمومی ارائـه کنیم.
دوسـتان در باشـگاه ذوب آهـن بهتـر اسـت تـا بـار دیگـر گل اول تیمشـان در دیدار شـب 
گذشـته را مـرور کننـد. گلـی که در ادامـه خطایی به ثمر رسـید که صحنه هـای تلویزیونی 
و دوربیـن اختصاصـی مـا بـه طـور واضح نشـان می دهنـد تصمیم اشـتباهی از سـوی تیم 
داوری بـوده اسـت تـا در ادامـه تمرکـز تیمـی مـا بـا همین یک سـوت سـاده خدشـه دار 
شـود و تـوپ پـس از یـک رفـت و برگشـت وارد دروازه مـا شـود، صحنـه ای کـه بازیکن 
مـا بـه طـرز کامـلًا صحیـح تـوپ را از بازیکـن حریـف گرفـت و در حالـی که تیـم ما در 
موقعیـت ضدحملـه بـرای بـه ثمـر رسـاندن گل دوم بـود اما کمـک داور، تصمیـم صحیح 
داور را برگردانـد و پـس از آن بـازی به تسـاوی کشـیده شـد. در ادامه ایـن صحنه به جای 
اعتراضـات شـدید بـه داوری، بـه فوتبـال ادامـه دادیـم تـا بیش تـر از قبل تـلاش کنیم و 
ایـن گل را جبـران کنیـم. خطایـی کـه اگر گرفته نمی شـد در ادامـه آن گلی زده نمی شـد 
و می توانسـتیم بـا سـه امتیـاز از اولیـن دیـدار بیـرون بیاییـم و وضعیت متفاوتـی برای مان 

می خـورد. رقم 
لازم بـه ذکـر اسـت در تمـام طـول مـدت بـازی، اعضـای نیمکـت تیـم ذوب آهـن بـا 
اعتـراض روی هـر سـوت، سـعی داشـتند تا داور را تحـت تاثیر قـرار بدهنـد و او را متقاعد 
بـه گرفتـن خطـا کننـد، آن هـا حتـی بـه انداختـن اوت توسـط بازیکنـان تیم مـا اعتراض 
داشـتند و بـه ایـن معتقد هسـتیم که روز گذشـته تیمی کـه از داوری ضربه دیـد، ما بودیم 

کـه سـه امتیـاز از کف مـان پرید.
دوسـتان در تیـم فوتبـال ذوب آهن بهتر اسـت دیدار فصـل قبل ما و خودشـان را دوباره 
مـرور کننـد و پنالتـی سـالم ما کـه داور اعلام نکـرد را دوبـاره ببینند، مـا در آن زمان به 
جـای اعتـراض و دادن بیانیـه سـعی کردیـم تیـم را از نظـر فنـی و روانـی آماده تر کنیم 
تـا در مسـابقات آتـی بتوانیـم نتایـج لازم را بگیریـم و ایـن امـر محقـق شـد و عملکرد 
فنـی تیـم مـا در فصـل گذشـته گویای همـه چیز اسـت. گفتنی اسـت تیم مـا در فصل 
قبـل در مسـابقات زیـادی از نظـر اشـتباهات سـهوی داوری ضربـه دیـد و اگـر ایـن 
اشـتباهات نبود، تیم فولاد خیلی زودتر می توانسـت به سـهمیه آسـیایی برسـد و شـاید 
بـه عنـوان دومـی لیگ برتر دسـت می یافـت. در هر صورت بهتر اسـت تیم هـا از ابتدای 
لیـگ برتـر، داوران را بـا دادن بیانیـه و اعتراضـات مکـرر در زمان انجام مسـابقه، تحت 
فشـار نگذارنـد و اجـازه بدهنـد تـا داوران بـا آرامـش روانی و ذهنی مناسـب، مسـابقات 
را قضـاوت کننـد و ان شـاءالله کـه در هیچ دیـدار دیگری در لیگ برتر شـاهد اشـتباهات 

سـهوی داوری نباشیم.

مفقودی
ســند و برگ سبز خودرو سواری پراید هاچ بک مدل 1377 به شماره پلاک 32 ایران 273 ل 
۴8  به شماره موتور 0۶013۴ شماره شاسی 1۴۴22771۴31۶0 مربوط به مجید رفیعی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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 گوجه های صادراتی چرا امحا شد؟
روزهای گذشته فیلمی در فضای مجازی منتشر شد که 200 کامیون 
محموله های برگشــتی صادراتــی گوجه  از عراق امحا می شــوند.

رئیس اتحادیه محصولات کشــاورزی در این زمینه گفته: صادرات 
محصولات بی کیفیت، ســرمازده و در بســته بندی های نامناسب از 
ســوی برخی صادرکنندگان ناشی، باعث برگشــت محموله شده.
فقدان برنامه صادرات عامل هدر رفتن سرمایه های ملی در ماجرای 
امحای گوجه های برگشتی از عراق بود، پس از معلق گذاشتن قانون 
انتــزاع عملا متولی خاصی در بازار صادرات وجود ندارد، هفته پیش 

دو وزیر از سوی رئیس جمهور تذکر گرفتند./ فارس
بازار خودرو سکته زد

با ریزش قیمت دلار، قیمت خودرو نیز روندی کاهشی پیدا کرده به 
طوری که شاهد افت 30 تا 50 میلیون تومانی قیمت برخی خودروها 
هســتیم.قیمت پراید 131 در بازار در حالــی به 100 میلیون تومان 
رســیده که قبلا تا 130 میلیون تومان نیز بالا رفته بود.فروشندگان 
منتظر رشــد دوباره و مشتریان در انتظار افت بیشتر قیمت ها هستند 
اما به گفته رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو، اگر نرخ ارز ثابت 
باشــد،  گره رکود بازار نیز باز می شــود و معاملات رونق می گیرد./

فارس.

رایزنی برای برگزاری انتخابات الکترونیکی ادامه دارد
ســخنگوی شــورای نگهبان: طرح تامین کالاهای اساسی هنوز از 
ســوی مجلس به منظور بررسی بیشتر به شــورای نگهبان ارسال 
نشــده است.احتمال وارد بودن ایراد اصل 75 قانون اساسی به طرح 
تامین کالاهای اساســی وجود دارد، مجلســی ها گفته اند که تلاش 
می کنند این ایراد را رفع کنند.بررسی طرح مالیات بر خانه های خالی 
در دســتور کار شــورای نگهبان قرار دارد و بحث های مختلفی نیز 
درباره آن وجــود دارد؛ بنابراین ما ایرادات خود را نســبت به طرح 
مذکــور اعلام کرده ایم و دوســتان مجلس نیز به برطرف ســازی 
اشــکالات پرداختند. بنده فکر می کنم این ایرادات حل خواهند شد. 
هنوز پیشرفت خاصی در زمینه برگزاری انتخابات الکترونیک برای 
ســال 1۴00 حاصل نشده و کارشناسان شــورای نگهبان مشغول 
مذاکره و رایزنی با وزارت کشــور هستند و گفت وگوها ادامه دارد./ 

باشگاه خبرنگاران

شورای نگهبان با استناد به جنسیت، خانم ها را رد نمی کند
طیبه سیاوشــی، درباه این که با توجه به سخنان سخنگوی شورای 
نگهبان در خصوص ثبت نام زنان در انتخابات ریاســت جمهوری و 
بحث رجل سیاسی، آیا می شــود گفت که بعد از گذشت سال ها در 
این دوره از انتخابات شــاهد حضور زنان در میدان رقابت باشــیم، 
گفت: رجل سیاسی یکســری شرایط عمومی و اختصاصی دارد؛ در 
شــرایط عمومی جنیست در آن ذکر نشده است و افرادی که دارای 
سوابق خدمت به نظام هســتند، می توانند در رقابت های انتخاباتی 

حاضر شوند. در دوره های قبل شورای نگهبان با استناد به زن بودن 
و یا جنسیت این افراد را رد نکردند. آقای کدخدایی چند دوره پیش 
گفتند که زنان هم می توانند شــرکت کنند. فکر می کنم یک تعداد 
از خانم هــا ثبت نام کنند؛ اما امیدوارم دلایل ردشــان به آنها اعلام 
شــود، چرا که معمولا گفته نمی شود و فقط به گفتن کلیات بسنده 

می شود./ایلنا

ظریف: آمریکا حق نداشت از برجام خارج شود
وزیر امور خارجه: هنوز نمی دانیم چه کســی پس از انتخابات آمریکا 
پیروز خواهد شد، اما معلوم است که تفاوتی میان این دو مورد وجود 
دارد. آمریکا حق نداشــت از برجام خارج شود، چون این توافق یک 
توافــق دوجانبه میان ایران و آمریکا نبود و یک قطعنامه شــورای 
امنیت اســت. اگر آمریکا می خواســت از تعهدات این توافق رهایی 
یابد، باید از سازمان ملل خارج می شد، نه فقط از یک توافق. /ایسنا

احتمال ظهور یک  پوپولیست در 1400بیشتر است
مصطفی میرســلیم، نماینده تهران در مجلس و عضو ارشــد حزب 
موتلفه به خبرآنلاین گفــت: عوام زدگی رئیس جمهور از عوام زدگی 
چند نماینده مجلس خسارت بارتر است. نطق های آتشین، سفرهای 
متعدد و طرح هایی که 90 درصــد آنها مقبولیت رأی آوری ندارند 
جنبه ای از عوام زدگی نمایندگان اســت که برای خودنمایی و حفظ 
محبوبیت در حــوزه انتخابیه صورت می گیرد. مجلس نباید صحنه 
تاخت و تازِ خودنمایی نمایندگان شود. احتمال ظهور یک پوپولیست 
در 1۴00 در این اوضاعِ فلاکت بار بیشــتر است.سرمنشأ بسیاری از 
فسادها در انحرافاتی است که در شهرداری تهران از 25 سال پیش 
شروع شــد و سپس به نقطه اوج خود رســید و کل کشور را آلوده 
کرد.در انتخابات 1۴00 گرایش مردم به اصولگرایان بیشــتر اســت 
اما تا وضع نامزدها مشــخص نشود نمی توان درباره نتایج احتمالی 
آینــده نظر قطعی داد. مدیریت مجلس از راهبرد خاصی تبعیت نمی 
کند و تا حدودی متأثر از التهاب های اجتماعی اســت، در حالی که 
باید برعکس باشــد. نمایندگان ابزار قانونی دارند، نیازی به فحش و 
فضیحت نیســت. تقلیل دادن مجلس به هیات رئیسه و تقلیل دادن 

هیات رئیسه به رئیسِ مجلس فاجعه آفرین است.

ضرغامی: حمله به سفارت انگلیس حرکتی ناپخته بود
عزت الله ضرغامی در بازخوانی روایت تاریخی اشغال سفارت آمریکا 
در ایران گفت: واقعا کسی پشیمان نیست. مقاطع سیاسی اقتضائاتی 
دارد که بعضی آدم ها وقتی حرف می زنند و یا مصاحبه می کنند در 
مقابل سؤالات متنوع جواب های متنوعی می دهند. وقتی برداشت 
از آن پاســخ ها، صرف نظر از قبل و بعد از آن، برجســته می شود، 
مطلب دیگری را القا مــی کند که این فرد با فلان چیز موافق و با 
فلان چیز مخالف اســت. من به این چیزها اهمیت نمی دهم. آنچه 
آدم ها خودشان صریحا می گویند ملاک است. ضرغامی ادامه داد: 

مثلا آقای اصغرزاده طــراح و از چهره های مهم این حرکت بودند. 
وقتی با ایشــان صحبت می کنم می گویــد من همان ایده قبل را 
دارم. اگر همه چیز به آن مقطع برگردد، کار ما در آن مقطع بســیار 
درســت بوده است. ممکن اســت بعدها آدم ها به این نتیجه برسند 
که اگر در شــرایط دیگری می خواست این کار انجام شود، اشکال 
داشته باشد. کما اینکه عده ای حرکت خام و نپخته ای کردند و چند 
سال قبل برای اشغال سفارت انگلیس رفتند. کار بسیار غلطی بود و 
بسیار ضربه زد و هزینه هایش را دادیم و هیچ کس هم تأیید نکرد.

کنایه عضو شورای شهر تهران به روحانی
علی اعطا در توییتی نوشــت: همه نگاه ها به انتخابات آمریکاست. 
طبیعی هم هســت. اما امیدوارم رئیس جمهور محترم و دولتمردان 
فرصت کرده باشند به آمار پنجشــنبه درگذشتگان کرونا در تهران 

نیم نگاهی بیندازند. شاید قانع شدند که تهران باید تعطیل شود.

مرتضی طلایی: بعید نیست اصولگرایان بر جلیلی اجماع کنند
مرتضی طلایــی درباره نقش جبهه پایــداری در انتخابات 1۴00 هم 
گفت: »به هر حال جبهه پایداری، یکی از گروه های فعال اصولگراست 
و اخیرا هم به حزب تبدیل شــده اســت و می توانــد نقش مؤثری در 
انتخابات داشــته باشــد اما تصور من این است که اگر دو قطبی میان 
اصولگرایــان و اصلاح طلبان ایجاد شــود، نیروهای پایداری خود را در 
قالب نیروهــای انقلاب تعریف می کنند و با اکثریــت اصولگرایان به 
اجماع می رســند؛ هرچند دیرهنگام«. این فعال سیاسی درباره احتمال 
اجماع بر سعید جلیلی هم خاطرنشان کرد: »آقای جلیلی چهره ای است 
که پایگاه اجتماعی بالایی دارد و اجماع بر او بســتگی به شرایط متعدد 
دارد اما اصلا بعید نیســت که در نهایت مجموع اصولگرایان در شرایط 
رقابت دو قطبی با اصلاح طلبان به این نتیجه برسند که باید بر او اجماع 
شود اما همه این ها بسته به آن است که نیروهای سیاسی با چه آرایشی 

وارد عرصه انتخابات بشوند«.

نماینده مجمع نمایندگان تهران: تنها راه خروج از وضعیت 
فعلی قرنطینه کامل تهران است

نماینده مجمع نمایندگان تهران در ســتاد ملی مقابله با کرونا تاکید 
کرد که بر اســاس نظر کارشناسان به جز قرنطینه 2 تا 3 هفته ای 
تهــران راه دیگری بــرای برون رفت از این وضعیــت وجود ندارد. 
اقبال شــاکری در بخشی از ویدئویی که در صفحه شخصی خود در 
اینستاگرام منتشــر کرد، می گوید:  تمام راه هایی که تاکنون پیش 
گرفته شــده، نتیجه درســتی نداده و اکنون تنها راه خروج از حالت 

فعلی، قرنطینه کامل تهران به مدت دو تا سه هفته  است.

وی با اعتقاد به این که دولت باید نســبت به این پیشنهاد تمکین و 
لــوازم قرنطینه کامل تهران را فراهم آورد، اظهار کرد: دولت باید به 
کادر درمان، حمل و نقل عمومی و به معیشت مردم کمک کند. این 
امر نیز جزئی از قرنطینه تهران محســوب می شود؛ بنابراین جز این 
راه دیگری برای مقابله با این ویروس وجود ندارد.باید هرچه زودتر 
برای اینکه فوت بیش از ۴00 نفر از هموطنان عادی نشود، قرنطینه 
کامــل را در تهران را اجرایی کنیم. نماینده مجمع نمایندگان تهران 
در ســتاد ملی مبارزه با کرونا، در کپشن این پست اینستاگرامی خود 
نوشــت: طبق نظر کارشناســان به جز قرنطینه 2 تا 3 هفته ای، راه 
دیگری برای بــرون رفت از این وضعیت وجود ندارد. دولت موظف 
اســت با همه توان جلوی فوت بیش از ۴00 نفر از هموطنان ـ که 

بخش قابل توجهی از آن مربوط به تهران است ـ بگیرد.

کنایه باشگاه ساوتهمپتون به ترامپ پس از صدرنشینی 
تاریخی

باشگاه فوتبال ساوتهمپتون بعد از صدرنشینی تاریخی در حساب توییتری 
خود پستی منتشر و با اشــاره به جدول لیگ برتر انگلیس و صدرنشینی 

خود از جمله کوتاه ترامپ استفاده کرد: »شمارش را متوقف کنید”.

شهردار ساری بازداشت شد
مهر نوشــت: دستگیری کارکنان در شــهرداری ساری به بالاترین 
طبقه عمارت رســید و شهردار این شهر دستگیر شد. یک منبع آگاه 
دســتگیری شهردار ساری و مسئول مالی توسط نیروهای امنیتی را 
تأییــد کرد و درباره دلیل آن توضیحی نداد. در پی تشــکیل پرونده 
تخلف بیــش از چهار هزار میلیارد تومانی شــهرداری ســاری در 
دادستانی مرکز اســتان، تاکنون بیش از 13 کارمند و مدیر سابق و 
چهار تن از اعضای شورای شــهر بازداشت شدند و پیگیری درباره 
اینکه آیا شــهردار ســاری در ارتباط با پرونده تخلف مالی دستگیر 
شــده یا خیر، ادامه دارد. حجت الاسلام محمدصادق اکبری رئیس 
کل دادگستری مازندران در آخرین نشست خبری خود با خبرنگاران 
عنوان کرده بود که احتمالًا این پرونده اختلاس شهرداری در دادگاه 
مفاسد اقتصادی بررسی می شود. همچنین فارس درباره دستگیری 
شهردار ساری نوشــت: یک منبع آگاه با تایید این خبر گفت: علت 
بازداشت مباحث مالی است و پاسداران گمنام امام زمان )عج( رجبی 

را دستگیر و روانه بازداشتگاه موقت کرده اند.

غلامرضا ظریفیان: مخالفان داخلی برجام دوست دارند ترامپ 
برنده شود

ظریفیان در پاســخ به این پرسش که آیا پیروزی بایدن در انتخابات 

به معنای بازگشت به برجام و لغو تحریم ها خواهد بود، تصریح کرد: 
قبل از اینکه به رویکرد شــخص بایدن درباره برجام بپردازیم، باید 
یادآوری کنم که در داخل کشــور ما برخی مســئولان و چهره های 
اتفاقا صاحب قدرت و نفوذ دلشــان نمی خواهد برجام اجرایی شــود 
و اساسا به همین دلیل دوســت دارند که ترامپ انتخاب شود بلکه 
امکان اجرای برجام کم و کمتر شود. وی افزود: من اتفاقا سوالی که 
از این مخالفان برجام که اتفاقا ادعای اصولگرایی دارند، این اســت 
که چگونه می شود شما از کسی حمایت می کنید که دستشان هنوز 
از خون سردار شهید سلیمانی خشک نشده است؟ واقعیت این است 
که در داخل کشور ما هنوز برخی برجام را تلقی می کنند و تا زمانی 
که این دیدگاه وجود دارد، امکان بازگشــت به برجام ســخت است 
ولی در مجموع من تصور می کنم که اجرای برجام با بایدن راحت تر 
است؛ هرچند  دموکرات ها در مسائلی چون حقوق بشر بسیار حساس 
هســتند و احتمال می رود که آنان برای بازگشــت به برجام پیش 

شرط های جدیدی را مطرح کنند.

روایت جدید از شب حمله به عین الاسد؛ آمریکا خبر داشت؟
مشــاور و دســتیار بین الملل رئیس مجلس با بیان اینکه وقتی قرار 
شد ایران 13موشک بالستیک نقطه زن به سمت پایگاه استراتژیک 
عین الاسد شــلیک کند، قبل از عملیات نخســت وزیر وقت عراق 
در جریــان قرار گرفت، گفت: البته نخســت وزیر وقت عراق اطلاع 
نداشــت ایران کجــا را می خواهد بزند؛ اما می دانســت نقطه ای در 
خاک عراق هدف قرار می گیرد، البته این برداشــت وجود داشت که 
وقتی نخست وزیر عراق در جریان قرار بگیرد، ممکن است عراقی ها 
آمریکایی هــا را در جریان موضوع قــرار دهند.برای ایران این مهم 
بود که سربازان آمریکایی که خانواده شان نگران وضعیتشان هستند 
هدف نباشــند، چون این برای ما عامل اقتدار نیســت که سربازان 
ســاده آمریکایی را در پایگاهشــان مورد هدف قرار بدهیم برای ما 
مهم این بود که پیام اقتدار ارســال و هیمنه آمریکایی ها خرد شود، 
آمریکایی هایی که پیام داده بودنــد، اگر بزنید پنجاه و چند نقطه را 
هدف قــرار می دهیم، در نتیجه اصلا اینطــور نبود که آمریکایی ها 
بداننــد ایران کجا را قرار اســت بزند و این پیــام اقتدارآمیز بود که 
شــما به آمریکایی ها بگویی شما را می زنیم و در عراق هم می زنیم، 
بالاخره آمریکایی ها در عراق 12پایگاه داشتند و می توانستند احتمال 
دهنــد، هر یک از این پایگاه ها و یا همــه آنها هدف قرار بگیرد اما 
استراتژیک ترین، مهم ترین و پرامکانات ترین پایگاه که در دورترین 

نقطه هم بود هدف قرار گرفت.
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